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UVODNIK

Foto: Kaja Kristovič - Kaissa

Drage občanke, spoštovani občani, ne 
glede na to ali hodite v eno ali drugo smer,

BESEDA ŽUPANA

za nami je najbolj norčav del leta, ki 
ga v naši občini še posebej cenimo in 
ravno zato tudi zelo praznujemo. Verja-
mem, da mi ni treba posebej razlagati 
mojega zapisa v naslovu, saj je bila to 
zadnjih nekaj dni glavna tema nekate-
rih v naši občini, medijev in socialnih 
omrežij. Pomembno je zapisati, da orga-
nizacije tako pomembne prireditve kot 
je Fašenk v Markovcih, ne more izvajati 
društvo, ki že več kot deset let ni imelo 
občnega zbora, kjer je treba poročati o 
dejavnostih preteklega leta. Nekateri 
so se oglašali celo s fotografijami z žalji-
vimi komentarji, ena med njimi, kdo je 
kaj v preteklosti bil, nekateri (ne iz naše 
občine) so se celo postavili pred tablo 
”novo nastalega naselja” in zapisali ko-
mentar, ki odraža njih same na kakšnem 
od naših prejšnjih Fašenkov, ko jih je bilo 
treba po končani povorki skoraj pobirati 
s tal. Ponovno (kot v novembru 2022) 

Kultura naša vsakdanja

Cenjene bralke in bralci občinske-
ga glasila List iz Markovcev.

Po dolgi in hladni zimi v deželo 
spet vstopa pomlad. Narava se bo 
pričela prebujati iz zimskega spanja, 
vse naokoli bo spet zaživelo in nas 
razveseljevalo s svojim ponovnim 
rojstvom. Zima je tudi čas, ko se zvr-
stijo marsikateri prazniki in ni naklju-
čje, da so umeščeni prav v ta del leta, 
saj so ljudje v času, ko je narava po-
čivala, imeli več časa za praznovanja 
in tako ga imajo še danes.

V mesecu februarju smo v Slo-
veniji obeležili kulturni praznik, ki 
je v naši občini rahlo zapostavljen, 
saj se vedno prekriva s predfašen-
skim ali celo fašenskim obdobjem, 
je pa za ljudi še kako pomemben. 
Pod besedo kultura lahko razume-
mo marsikaj in marsikdaj nam ra-
zumevanje in pomembnost kulture 
manjka. Kultura niso samo nastopi 
v dvoranah, niso samo kulturne ra-
stline ali pa samo kulturno vedenje. 
Kultura je univerzalni pojem vsega 
lepega, dobrega in spoštljivega. Nam 
ljudem še kako primanjkuje kulture 
v vsakdanjem življenju. Ko nebrzda-
no in brezglavo hitimo od točke A 
do točke B, se znajdemo v kočljivih 
situacijah ali pa ne znamo sprejeti 
nepoznanih in tujih stvari. Tudi poti, 
ki vodijo do kulture, so tako kot njen 
pomen, zelo široke. Vsak posameznik 
pa ima možnost, da izbere tisto, ki 
je njemu najljubša. Če bi ljudje znali 
najti pot do kulture in jo potem tudi 
živeti, verjemite, bi lahko živeli v bla-
gostanju. Kajti kultura pomeni tudi 
poslušati in slišati sočloveka ter se 
pogovarjati v dialogu. Pa čeprav se 
to mnogokrat zdi nemogoče. Kjer je 
volja, tam je pot, pravijo.  Nenaza-
dnje pa je kultura vsakega posame-
znika odvisna od njega samega in 
njegovih kulturnih ambicij, ki se nato 
odražajo v širši skupnosti.

Tudi naše glasilo je odraz kulture, 
ki jo premoremo občani Občine Mar-
kovci in se v pisani besedi ponuja v 
branje številnim. Verjamem, da boste 
tudi tokrat z veseljem vzeli v roke List 
iz Markovcev, kjer boste lahko preb-
rali marsikatero kulturno zanimivost 
iz naših krajev, ki se je dogodila v 
zimskem času. Prijetno branje želim.

Matjaž Mlinarič, 
odgovorni urednik

liti tudi nekateri vodji kakšnega društva 
v naši občini in iz mislih pregnati sov-
raštvo, ali pa poiskati drugo rešitev.

Ravno zaradi zapisa v začetku, da ima 
Fašenk v naši občini posebno mesto in 
ker je na nas velika odgovornost do vseh 
dejavnikov prireditve, tako domačinov, 
nastopajočih in gledalcev, smo letos 
obrnili le smer gibanja, traso povorke 
pa pustili enako. Dokaz, da smo storili 
prav, je večtisočglava množica gledal-
cev, ki je odhajala domov zadovoljna in 
nam na različne načine izrekala pohvale 
in čestitke. Zahvaljujem se vsem, ki so 
letos sodelovali na Fašenku, gledalcem, 
nastopajočim in še posebej našim gosto-
ljubnim domačinom, ki se vsako leto še 
posebej potrudijo. 

Svoj zapis zaključujem s podatkom, 
ki je po moji oceni za našo občino zelo 
pomemben, za kakega posameznika pa 
mogoče manj, ali celo nepomemben: 
naša občina je od leta 2018 na lestvici 
razvitosti med 212 slovenskimi občinami 
v manj kot 6 letih poskočila iz 116. mesta 
na 43. mesto, torej za kar 73 mest, pa pri 
izračunu koeficienta razvitosti po naših 
podatkih še niso upoštevali vseh para-
metrov. Prepričan sem, da bomo že čez 
kako leto ali dve poskočili še više.

Spoštovane občanke in občani, še 
naprej bomo skrbeli in se trudili v tej 
smeri, da nam bo boljše in lepše.

Milan Gabrovec, prof
župan

se je vmešal tudi farni župnik, g. Janez 
Maučec, ki si je pri jutranji maši dovolil 
pozivati ljudi k protestu in celo projicirati 
vabilo na platno pred oltar naše cerkve. 
Nezaslišano. Sam sebe pa je presegel v 
svoji bebavosti zapis o barvanju krom-
pirja za veliko noč. Ob vsem tem se lahko 
le vsi vprašamo, ko so naenkrat vsi posta-
li poznavalci ljudskega, še posebej pust-
nega izročila, šeg, navad in običajev, če 
je to zgolj naključje, da so v prvih vrstah 
nasprotnikov letošnje spremembe smeri 
gibanja na povorki bili isti ljudje, ki se 
že od zadnjih lokalnih volitev na vse 
pretege trudijo škodovati meni, s tem 
pa delajo veliko škodo tudi naši občini. 
Dokaz za to je v vsaj enem prispevku 
našega današnjega časopisa. Zagotovo 
je v ozadju tudi interes kakega posame-
znika (ali več njih), ki ne želi spremembe, 
ker bodo (so) sedaj udeleženci povorke 
prišli na konec povorke šele po nekaj 
urah, da pa se je to do sedaj dogajalo 
v središču naše občine, pred občinsko 
stavbo, pa ga ne skrbi, čeprav bi ga še 
kako moralo. Nekateri pač ne vidijo dlje 
od svojega praga in jim je mar le za lastni 
interes. 

Žal mi je, da člani nekaterih skupin 
niso prepoznali napredka v naši odloči-
tvi, saj je s tem razlogom tudi bila uve-
dena sprememba (dati vsem skupinam 
še več časa za obiskovanje dvorišč) in so 
s tem okrnili samo dogajanje v središču 
občine (pred približno štiri tisoč gledalci) 
in vnesli nestrpnost in nemir med ljudi. 
Verjetno bodo morali o svojem pozivu 
k bojkotu  uradnega dogajanja razmis-
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PREDVIDENE INVESTICIJE V 2024

Dvajseta obletnica osnovne šole

Številne predvidene in že načrtovane investici-
je v letu 2024 je bilo zaradi znatnega zmanjšanja 
koncesije za vodno pravico prestaviti v naslednja 
leta, zaradi česar je občina s sprejemom rebalansa 
sredstva zagotovila za tiste projekte in investicije, 
ki so že v teku in jih je potrebno dokončati ter za 
projekte, ki so bolj realno izvedljivi. Del sredstev pa 
je namenjen tudi odkupu zemljišč na trasah že izve-
denih investicij.

KOLESARSKA STEZA ZABOVCI, ZASELEK 
PREDNICA 

Usklajevanje projekta za umestitev kolesarske steze 
v prostor je potekalo že skozi celotno lansko leto. V 
sklopu izgradnje kolesarske steze je predvidena tudi 
rekonstrukcija oz. širitev obstoječe ceste ter izgradnja 
javne razsvetljave. Projekt je še zmeraj v fazi pridobi-
vanja zemljišč. Po dolgem usklajevanju in korekcijah 
projekta se večina lastnikov zemljišč z  izgradnjo stri-
nja. V letošnjem letu se predvideva izvedba celotnega 
projekta.

PREHOD ZA KOLESARJE - STOJNCI 
Izdelana je projektna dokumentacija za ureditev 

povezovalnega hodnika ob glavni cesti R1-228 (Spuh-
lja–Zavrč) in sicer pri križišču občinskih cest JP828911, 
JP829101 in LC 328012. Gre za ureditev povezovalnega 
hodnika za kolesarje in pešce ob regionalni cesti R1-
228/1291 Spuhlja–Zavrč od km 6+278 do km 6+357, 
v naselju Stojnci). Izdelana je tudi recenzija projekta, 
prav tako je bil projekt potrjen s strani upravljavca dr-
žavnih cest, DRSI. Izvedba je predvidena v letošnjem 
letu.

IZGRADNJA SKLADIŠČA ZA SHRANJEVANJE 
ČOLNOV OB ŠRD ZABOVCI

Gradbeno dovoljenje za izgradnjo objekta se priča-
kuje v prvi četrtini tega leta. Postopek izbire izvajalca 
del je v zaključni fazi. Takoj po pravnomočno izdanem 
gradbenem dovoljenju se bo gradnja objekta lahko 
pričela in zaključila še v tem letu.

ŠIRITEV POKOPALIŠČA MARKOVCI
Občina Markovci je leta 2017 uredila tipske žarne 

grobove in sicer na skupni površini cca. 110 m2. To 
območje se je v primerjavi s preostalim delom po-
kopališča dokaj hitro zapolnilo. Zaradi tega je nujno 
potrebna širitev območja pokopališča. 

PRIDOBIVANJE PROJEKTNE IN INVESTICIJSKE 
DOKUMENTACIJE

V pripravi je tudi več projektne in investicijske do-
kumentacije, nekaj pa je tudi že pripravljenih projek-
tov, ki čakajo na sofinancerska sredstva. Med slednjimi 
sta projekt izgradnje kolesarske steze ob glavni cesti 
R1-228 in sicer od naselja Stojnci do Borla in projekt 
ureditve križišča na glavni cesti G1-2, v naselju Strelci. 

V letošnjem letu bomo skušali pridobiti projektno 
dokumentacijo za naslednje projekte: mešana steza 
za promet pešcev in kolesarjev ob glavni cesti R1-228 
in sicer skozi naselje Bukovci in Stojnci v dolžini cca. 3 
km; pločnik ob občinski cesti JP829021 skozi del na-
selja Bukovci in sicer v odseku ceste JP 829021 od h. 
š. Bukovci 38 do 77, v dolžini cca. 550 m; kolesarska 
steza Prvenci in sicer v odseku ceste od h. š. 25 do h. š. 
9a, v dolžini cca. 700 m. V pripravi je tudi obsežen pro-
jekt izgradnje namakalnega sistema na komasiranem 
območju Markovci – jug in sicer za območje cca. 300 
ha. O slednjem bodo lastniki teh zemljišč v kratkem 
podrobneje obveščeni.

Projekt Nadgradnja tehničnih stavbnih sistemov 
OŠ Markovci - Občina Markovci naslavlja problema-
tiko ekonomske upravičenosti gradnje z ekološkimi 
zahtevami po učinkoviti rabi energije (URE) in po 
uporabi obnovljivih virih energije (OVE). Tako se 
usmerja v družbeno ozaveščene in okoljsko obču-
tljive posege v prostor. 

V teku je nova investicija – izvedba nadgradnje 
tehničnih stavbnih sistemov v OŠ Markovci v okviru 
Javnega razpisa za sofinanciranje nadgradnje tehnič-
nih stavbnih sistemov.

Namen investicije je usmerjen k zmanjševanju 
stroškov porabljene toplotne in električne energije, 
zagotavljanju ustreznih prezračevalnih in klimatskih 
sistemov za nadaljnje izvajanje aktivnosti zniževanja 
stroškov za porabljeno energijo in posledično izpustov 
toplogrednih plinov, izboljšanju kakovosti zraka, k bolj-
šim pogojem dela učiteljev ter učencev ter lažjemu 
obvladovanju potencialnih okužb.

V letošnjem letu je predvidena izdelava projektne 
in investicijske dokumentacije, izvedba projekta pa je 
predvidena v letu 2025.

Celotna vrednost projekta znaša dobrih 963.000,00 
EUR. Predviden znesek nepovratnih sredstev, ki jih bo 
Občina Markovci za izvedbo investicijskega projekta 
črpala iz Sklada za okrevanje in odpornost v okviru 
Načrta za okrevanje in odpornost, bo znašala 77 %.

OSTALE AKTIVNOSTI:

Aktivnosti Sveta za preventivo in vzgojo v ce-
stnem prometu Občine Markovci (SPVCP) – v mesecu 
januarju je potekala nacionalna preventivna akcija 
»Osredotoči se na vožnjo« (nekdanja akcija Mobilni 
telefon). Različne raziskave uporabe mobilnih telefo-
nov v prometu kažejo na zaskrbljujoč trend, namreč, 
da se uporaba mobilnih telefonov v prometu povečuje. 
Pri uporabi telefona je v ospredju pogovor, pa tudi po-
šiljanje sporočil, brskanje po spletnih straneh in obja-
vljanje na družabnih omrežjih. Zato bo tudi letos Javna 
agencija RS za varnost prometa za lokalne skupnosti 
zagotavljala preventivno gradivo (letake in plakate), ki 
jih bomo uporabili za izvajanje preventivnih aktivnosti 
in osveščanje udeležencev v prometu.

Občina Markovci se je prijavila na Javni razpis za so-
financiranje izdelave občinskih celostnih prometnih 
strategij (JR OCPS) - Vizija razvoja Občine Markovci 
stremi k trajnostnemu razvoju v najširšem pomenu, ki 

optimalno izrablja vse regionalne potenciale, pri tem 
pa ne zmanjšuje virov in možnosti razvoja prihodnjih 
generacij. Z osredotočenjem na medgeneracijsko po-
vezovanje pri konkretnih projektih bistveno pripomo-
remo k širšemu ovrednotenju družbene upravičenosti 
investicij v lokalnem okolju. Eden izmed prioritetnih 
področij je tudi trajnostna mobilnost. Občina Markovci 
je sicer novembra leta 2020 izdelala občinsko prome-
tno strategijo (OPS), vendar v skladu z zakonom ne 
zadostuje več za prijavo na razpise za sofinanciranje 
projektov. Namen predmetne izdelave OCPS je storiti 
korak naprej k trajnostni mobilnosti z ambicioznejšim 
pristopom k zagotavljanju večje varnosti v prometu za 
najranljivejše udeležence, kot so otroci, starejši, pešci 
in kolesarji ter postopen umik tovornega prometa z 
lokalnih cest, vse s ciljem celostnega prometnega na-
črtovanja ter usmerjanje lokalne skupnosti v razvoj 
trajnostnega prometa ter dolgoročno in sistematično 
izvajanje ukrepov spodbujanja trajnostnih oblik mo-
bilnosti na lokalni ravni.

Občina Markovci oz. Turistično društvo Občine Mar-
kovci se je prijavilo na Javni razpis za izbor javnih kul-
turnih projektov na področju nesnovne kulturne de-
diščine, ki jih bo v letu 2024 sofinancirala Republika 
Slovenija iz proračuna, namenjenega kulturi (JPR-N-
KD 2024) - Nosilec Turistično društvo Občine Markovci 
je bil sicer dodan enoti nesnovne kulturne dediščine 
»Obhodi kurentov« aprila 2012. Naloga društva je sicer 
promocija turistične, kulturne ter etnografske dedišči-
ne Občine Markovci.

Predvideva se izvedba projekta »Snemanje filmov 
za Etnografski muzej« – avdio-vizualizacija s predsta-
vitvijo etnoloških likov značilnih za etnološko kulturno 
krajino Občine Markovci. Avdio-vizualizacija se bo po-
sebej osredotočila na posnetke vsakega izmed etnolo-
ških likov (korant, orači, vile, rusa, medved, piceki ter 
pokači), ki bodo nato združeni v celoto za projekcijo 
na platno Etno muzeja. Sredstva za izvedbo so zago-
tovljena v letošnjem letu.

UOM

Konec novembra lanskega leta so se na srečanju 
ob 20. obletnici osnovne šole zbrali nekdanji sošol-
ci in sošolke generacije 1988. V klopeh markovske 
osnovne šole so sedeli med leti 1994 in 2003. Ob 
letošnjem jubileju sta se jim pridružila oba razre-
dnika, Robert Bezjak in Jerneja Bombek Gobec. Tudi 
udeležba sošolk in sošolcev je bila letos rekordna. 

Večer je minil v sproščenem vzdušju, ob prijetnem 
klepetu veselih in nasmejanih obrazov, saj se nekateri 
med njimi niso srečali že lep čas. Ob ogledu fotografij 
in videov so obujali spomine na brezskrbne šolske 
dni. Obljubili so si, da se čez 5 let ponovno snidejo. 

ADR

Foto: Sandi Kelc
Zbrani sošolci na srečanju
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Vloga in pomen namakanja v kmetijski pridelavi
Voda je poleg tal in vremenskih razmer ključna 
naravna danost, ki omogoča življenje večini orga-
nizmov. Čeprav so leto 2023 zaznamovale nadpov-
prečne padavine in poplave, se praviloma vsako pri-
delovalno sezono pojavljajo krajša ali daljša sušna 
obdobja, ki zmanjšujejo pridelke sadja, vrtnin ter 
poljščin in ogrožajo kmetijsko pridelavo. Možnost 
namakanja kmetijskih površin pripomore k stabilni 
pridelavi, omogoča visoke in kakovostne pridelke 
in izboljšuje ekonomiko kmetijskih gospodarstev, 
ki imajo možnost rabe vode za namakanje.

Namakalni sistem mora biti vzpostavljen 
preden nastopi suša, da ne pride do ne-

zaželenih posledic pomanjkanja naravnih 
padavin, ko je običajno že prepozno.

Zaradi navedenega je nujno razmišljati o 
izgradnji namakalnih sistemov več upo-
rabnikov, s čimer zmanjšujemo tveganja 

za sušo, obenem pa zagotavljamo redne in 
kakovostne pridelke na naših njivah.

Namakanje omogoča višje in stabilnejše 
donose praktično vseh kmetijskih kultur ter 

tudi pridelke višje kakovosti.

Aktivno in široko sodelovanje vseh lastni-
kov kmetijskih zemljišč tega območja, lo-

kalne skupnosti, javne kmetijske svetovalne 
službe, ministrstva za kmetijstvo in projek-
tantov, pomeni boljše možnosti za uspešno 
realizacijo zastavljenega projekta izgradnje 

namakalnega sistema v občini Markovci. 

Glede na razpoložljivost vodnega vira in 
razporeditev kmetijskih zemljišč pomeni 

izgradnja večjega lokalnega namakalnega 
sistema razvojno priložnost za kmetijstvo 

na območju občine Markovci. 

POMEN NAMAKANJA
Z namakanjem kot najvišjo stopnjo kmetijske pri-

delave vzdržujemo optimalen vodni režim v tleh. Eko-
nomičnost (gospodarnost) namakanja določa razmerje 
med stroški namakanja in koristmi, ki pomenijo višji in 
kakovostnejši pridelek. Pri vseh kulturah je ekonomski 
učinek izrazito pozitiven. Namakanje omogoča pride-
lek, ko so suše ekstremne in bi rastline brez umetnega 
dodajanja vode propadle, v času povprečnih količin 
naravnih padavin pa zagotavlja povečanje donosov 
in izboljšanje kakovosti pridelkov praktično vseh kme-
tijskih rastlin. 

Namakanje omogoča uspešno poletno setev nakna-
dnih strniščnih posevkov. Kmetijskim gospodarstvom 
na namakalnem območju pa omogoča tudi preusmeri-
tev kmetijskih gospodarstev v donosnejše kulture, kot 
so vrtnine, sadje in nekatere poljščine.

V Sloveniji se namaka malo kmetijskih zemljišč, 
četudi so naravni potenciali za namakanje relativno 
dobri.

V naših podnebnih razmerah je tržna pridelava ze-
lenjave brez namakanja nemogoča, zato je za zagota-
vljanje večje prehranske varnosti države, upoštevajoč 
tudi podnebne spremembe, potrebno povečati pri-
delavo vrtnin. Vse bolj je uveljavljeno tudi namakanje 
poljščin (koruze, krompirja, sladkorne pese, hmelja 
in drugih kultur), saj pomanjkanje naravnih padavin  
odnese dobršen del pridelkov, ki nimajo možnosti za 
namakanje.  

NAMAKALNI SISTEM V OBČINI MARKOVCI
Izgradnjo namakalnih sistemov zaznamujejo narav-

ne danosti kmetijske pokrajine, lastniška in posestna 
struktura, usmerjenost naših kmetij, druge zemljiške 
operacije kot predhodni ukrepi za uvedbo namakanja 
in izdatnost ter dostopnost virov vode za namakanje. 

Reka Drava s svojim snežno-dežnim režimom tudi 
v sušnih razmerah premore dovolj vode za namakanje, 
zato je v občini Markovci predvidena izgradnja večjega 
namakalnega sistema na površini 310 ha, ki bo pome-

nil kakovostno in stabilno pridelavo vrtnin, sadja in 
poljščin ter izboljšal učinkovitost kmetij tega območja. 

Občina Markovci namerava pristopiti k izgradnji 
lokalnega namakalnega sistema z odvzemom vode iz 
dovodnega kanala HE Formin na območju imenova-
nem »Markovci – jug«. Poleg pripravljenosti občine za 
izgradnjo pa mora sodelovati tudi čim več zainteresi-
ranih kmetovalcev s trdno zavezo, da bodo pristopili 
s svojimi zemljišči k območju lokalnega namakalnega 
sistema in v prihodnosti uporabljali vodo za namaka-
nje.  

V začetni fazi je potrebno vključiti čim več površin 
kmetijskih zemljišč v namakalno območje, da bo iz-
gradnja bolj smotrna in območje čimbolj zaokroženo. 
Kmetijskim gospodarstvom tega območja bo nama-
kalni sistem »Markovci – jug« omogočil prilagoditev 
in blaženje posledic klimatskih sprememb. Izgradnja 
namakalnega sistema bo omogočila lastnikom ali upo-

rabnikom dostop do vode in priključitev z ustrezno 
opremo za namakanje neposredno na njihovih kme-
tijskih zemljiščih, kar predstavlja poseben privilegij 
in trdno osnovo za uspešno in učinkovito kmetijsko 
pridelavo ter razvoj kmetij na tem območju. 

Marko ČERNE, univ. dipl. inž. agr. 
KGZS Zavod Ptuj

Svetovalec specialist za namakanje

Foto: M.Č.
Namakanje z bobenskim namakalnikom oziroma rolomatom

Foto: M.Č.
Kapljično namakanje špargljev
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Advent v Stojncih

Vrtec Markovci v žaru prazničnih lučk

Vaški odbor Stojnci, ki ga sestavljajo 
predsednik Simon Matuš in člani Tomaž 
Cimerman, Tilen Forštnarič in Hedvika 
Rojko, je lanskega decembra sklenil 
organizirati projekt Advent v Stojncih. 
V prehitri naglici vsakega delovnega 
dne se premalo družimo, premalo na-
menimo lepo besedo drug drugemu, 
nasmeh in pogovor s sočlovekom, na 
cesti se skorajda več ne pozdravimo. 
Prav zato so bila nedeljska druženja lepa 
priložnost za to, da pokramljamo, izme-
njamo besede, prisluhnemo kratkemu 
kulturnemu programu, skupaj prižgemo 
svečko na adventnem vencu ter obu-
dimo skupno pričakovanje najlepšega 

praznika, ki prihaja.
Že v novembru so se zbrali člani va-

škega odbora in v nekaj večerih ustvarili 
velik vaški adventni venec, ki je krasil 
središče vasi in ob katerem smo se ob 
nedeljah v decembru zbirali Stojnčani. 
Na prvo adventno nedeljo je venec bla-
goslovil domači župnik, Janez Maučec. 
Sprva smo vselej prisluhnili kratkemu 
kulturnemu programu, ki so ga soustvar-
jali vaščanke in vaščani; več kot 25 se 
jih je nabralo v 4 nedeljah, med njimi 
člani Pihalne godbe Markovci, družina 
Kokot, posamezniki in otroci iz vasi, ki so 
prebrali krajše zgodbe, pesmice, zaigrali 
na inštrumente, in »vaški pevski zbor«. 

Foto: Rok Ivančič
Adventni venec je prvo adventno nedeljo 
blagoslovil farni župnik Janez Maučec

Foto: Rok Ivančič
Utrinki zanimive igre, ko so se vaščani morali razporediti po letnici rojstva. Tako smo se še bolje spoznali

Foto: arhiv

Foto: Rok Ivančič
Številčen obisk je upravičil namen projekta

Najbolj smo se razveselili še kakšne sku-
pinske igre, ki je povezala in nasmeja-
la vse navzoče. Sledilo je druženje ob 
toplem čaju, kuhanem vinu in sladkih ter 
drugih dobrotah, ki so jih priskrbeli vaški 
odbor, kmetija Cimerman, vsakič pa so 
gospodinje kar samoiniciativno prinesle 
kaj sladkega. Vsako nedeljo se nas je na 
gmajni dobilo več, kar dokazuje, da je 
projekt dosegel svoj cilj.

Hvala vsem sodelujočim, ki ste pro-
jekt podprli na kakršenkoli način. Še ga 
bomo ponovili.

ADR

December, mesec pričakovanj, veselja, upanja in 
seveda lučk.

Tudi letos smo vzgojiteljice vrtca poskrbele, 
da so otroci Občine Markovci doživeli  čaroben in 
pester mesec december. Vrtec smo odeli v praznično 
podobo, okrasili božično drevo in izobesili okraske po 
prostorih, pred vrtcem pa smo letos postavili snežno 
deželo. Na ogled je bila postavljena ves december, v 
njej pa so si vsi občani naše in pa drugih občin lahko 

pogledali razne nagajive snežake, prijazne polar-
ne medvede, razposajene pingvine in zimske hiške. 
Seveda vse to v lesketajočem siju pisanih lučk.

Že v začetku meseca smo v sodelovanju z občino 
organizirali delavnice in Božičkov nabiralnik. Starši 
in otroci so v prostorih vrtca skupaj napisali pismo 
Božičku, da so ga obvestili o vseh svojih željah za pri-
hajajoče praznike. Pred vrtcem v snežni deželi pa so 
svoja pisma odvrgli v čisto pravi Božičkov nabiralnik.

Kot vsako leto smo tudi letos vzgojiteljice pripra-
vile dramsko – lutkovno igrico z naslovom Zvezdica 
Zaspanka. Predšolski otroci so si jo ogledali pred pri-
hodom Božička v naši občini. Šolskim otrokom pa smo 
z igrico popestrile zadnji dan šole pred nastopom bo-
žično-novoletnih počitnic.

Nuša Kolenko



| 5Št. 1, februar 2024

Medgeneracijsko srečanje v domu starejših v Muretincih

Krvodajalci na sprejemu pri županu

Foto: Val Porić Prelog
Podmladek RK Osnovne šole Markovci z učiteljico Andrejo in Mihaelo je z glasbo in pesmimi razveselil 
stanovalce doma starejših v Muretincih

Foto: Val Porić Prelog

Foto: arhiv OORK
Krvodajalci na sprejemu pri županu

Foto: arhiv OORK
Janko Muhič, zahvala za 60-krat darovano kri, Marjan Kirbiš in Branko Matjašič za 90-krat darovano kri

V soboto, 2. decembra 2023, je pod-
mladek RK Osnovne šole Markovci 
skupaj s člani OORK in župnijsko Ka-
ritas že tradicionalno na miklavževo 
soboto, oziroma pred prvo adventno 
nedeljo, organiziral obisk v domu sta-
rejših v Muretincih. Naše srečanje smo 
začeli s sv. mašo, ki jo je daroval naš 
farni  župnik g. Janez Maučec, nato je 
sledil kratek kulturni program, ki so 
ga pripravili mladi člani podmladka 
RK iz osnovne šole ter ljudske pev-
ke Folklornega društva Anton Jože 
Štrafela Markovci. 

Projekt PROSTOFER - PROSTOVOLJNI ŠOFER je v Občini Markovci zaživel 
11. junija 2020. Od takrat je klicni center na brezplačni številki 080 10 10 na 
voljo za rezervacije prevozov vsak delovnik med 8. in 18. uro, rezervacijo prevo-
za pa je potrebno najaviti vsaj 3 dni pred izvedbo storitve. Vozniki prostovoljci 
prevoze opravljajo od ponedeljka do petka med 8. in 16. uro, izjemoma pa se 
lahko glede na dogovor dnevi in ure prilagodijo potrebam.

PROSTOFER je namenjen vsem starejšim, ki ne vozijo sami, nimajo sorodni-
kov in imajo nizke mesečne dohodke;  pa tudi zaradi slabših povezav z javnimi 
prevoznimi sredstvi. Prostofer jim omogoča lažjo dostopnost do zdravniške 
oskrbe, brezplačne prevoze do javnih ustanov, trgovinskih centrov ipd.

PROSTOFER lahko postane vsak, ki ima veljavno vozniško dovoljenje in je v 
svojem prostem času pripravljen pomagati tistim, ki prevoze potrebujejo. Prav 
tako morao imeti čut za pomoč svojim sopotnikom ter jim nesebično pomagati 
izstopiti iz avta, jih pospremiti do čakalnice pri zdravniku, počakati nanje med 
pregledom, pomagati nesti vrečke iz trgovine .... To so ljudje z velikim srcem.

UOM

 Članice OORK in župnijske Karitas 
so spekle pecivo in druženje se je tako 
nadaljevalo ob prijetnem klepetu in 
prigrizku, starejšim stanovalcem pa se 
je s tem popestril sobotni dopoldan, ki 
je bil že adventno-predbožično razpo-
ložen. Z otroki smo obiskali tudi tiste 
ljudi, ki se srečanja niso mogli udeležiti, 
saj jim bolezen to onemogoča. Našega 
obiska so bili zelo veseli, hkrati pa so si 
zaželeli, da jih v naslednjem letu večkrat 
obiščemo.

Vodja doma starejših v Muretincih 
ga. Jelka Sužnik je naše pripravljenosti 

za prostovoljno druženje zelo vesela, in 
njeni cilji, da se dom še bolj povezuje 
v življenje ljudi iz soseščine, se iz leta v 
letu uresničujejo, vendar si v prihodnje 
želi še več takšnega sodelovanje. S tem 
zunanjim sodelovanjem tudi mi želimo 
otrokom približati delo prostovoljstva, ki 
ga odlikuje: spoštovanje do bližnjega in 
starejših, iskrenost in poštenost, spreje-
manje drugačnosti, osveščenost otrok, 
da razumejo svoje starše, če jim le-ti ne 
morejo kupiti tistega, kar si oni želijo, 
ker preprosto ne zmorejo zaradi finanč-
nih stisk. Tudi v našem okolju se namreč 

pojavljajo stiske, ko morajo starši dobro 
premisliti, kam bodo najprej namenili 
svojo plačo, kaj šele, če plače nimajo. Več 
in pogosteje se bomo o tem pogovarjali 
z otroki, lažje bodo sprejemali dejstvo, 
da ne morejo dobiti vsega na pladnju. 
Tudi odrasli prostovoljci so dober zgled 
otrokom, zato je ena izmed naših pogla-
vitnih nalog ta, da jih z našimi dejanji 
spodbujamo k različnim oblikam pro-
stovoljnega dela.

Marija Prelog

V decembru, zdaj že lanskega leta 
2023, je župan Milan Gabrovec priredil 
zdaj že tradicionalen sprejem aktivnih in 
nekdanjih krvodajalcev. V svojem nago-
voru je poudaril, kako pomemben de-
javnik je človek, da prostovoljno daruje 
kri in s tem rešuje življenje, saj vemo, da 
se nekateri ljudje celo odločajo oditi čez 
mejo v Avstrijo, kjer dobijo za odvzem 
krvi tudi plačilo. Tudi župan je aktiven 
krvodajalec. Med povabljenimi je bila 
tudi sekretarka Območnega združenja 
Rdečega križa Ptuj, Marjana Cafuta. Ob-
močno združenje RK Ptuj je namreč s 
pomočjo občinskih in krajevnih odborov 
Rdečega križa glavni organizator krvo-
dajalskih akcij, ki se izvajajo na transfu-
zijskem oddelku bolnice Ptuj. Nanizala 
je podatke, da smo  v OORK Markovci 
do konca novembra 2023 imeli 172 
odvzemov krvi. Vemo, da je to najdra-

gocenejše darilo človeka, ki lahko daruje 
kri nekomu, ki jo potrebuje. Potrebe krvi 
so štiriindvajseturne, zato potrebujemo 
vedno nove krvodajalce. Kri trenutno 
lahko darujemo do 65. leta starosti, 
predvideva pa se, da če je krvodajalec 
zdrav, lahko daruje še dlje.

Sekretarka in župan sta podelila tudi 
zahvale za 10, 20, 30, 40, 50, 60 in 90-krat 
darovano kri. 

Zahvalo za 60-krat darovano kri je 
prejel Janko Muhič iz Prvencev. Zahva-
lo za 90-krat darovano kri  sta prejela 
Marjan Kirbiš iz Markovcev in Branko 
Matjašič iz Stojncev.

Zahvaljujemo županu za sprejem 
krvodajalcev, da jim tako pokaže, kako 
pomembni so za soljudi in našo družbo 
ter okolje, saj se moramo zavedati, da 
KRI REŠUJE ŽIVLJENJE!

Marija Prelog
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Pogovorni večer z Vlasto Nussdorfer
V čarobnem vzdušju prazničnega 
decembra je Kulturno umetniško 
društvo Markovski zvon pripravilo 
dogodek, ki je obiskovalce popeljal 
v svet umetnosti, literature in glas-
be. 

V petek, 1. decembra 2023, smo 
imeli priložnost doživeti nepozaben 
večer, poln navdihujočih trenutkov. 
Literarno-pogovorni večer s posebno 
gostjo - gospo Vlasto Nussdorfer je 
potekal v dvorani ZAF Centra v Mar-

Foto: Pia Majerič

kovcih. Pogovor z izjemno damo, ki je 
znana po svojem predanem delu na po-
dročju človekovih pravic, prostovoljstva 
in pomoči šibkim, je vodila članica KUD 
Markovski zvon Rebeka Mikša. Občin-
stvo je bilo deležno globokih misli, mod-
rosti ter iskrenih odgovorov na vpraša-
nja, ki so odpirala vrata v svet človeškega 
duha in družbene odgovornosti. Gospa 
Vlasta Nussdorfer je s svojo izjemno ka-
rizmo in izkušnjami poslušalce prevze-
la ter jih navdušila s svojimi prigodami 
iz časov, ko je opravljala poklic tožilke, 

funkcijo varuhinje človekovih pravic ter 
svetovalke predsednika republike. Njene 
besede so odmevale v dvorani, puščale 
sledi v srcih prisotnih in vzpodbujale k 
razmisleku o pomembnih vprašanjih so-
dobnega sveta. Obiskovalce in gostjo 
so pobožale melodije Kokotov, ki so še 
dodatno obogatili celotno doživetje. S 
svojim talentom in strastjo so poskrbeli 
za pravo glasbeno kuliso, kar je večer 
naredilo še bolj poseben. Dogodek, ki 
ga je organiziral KUD Markovski zvon, je 
bil več kot zgolj kulturni dogodek. Bil je 

Županovi sprejemi ob koncu leta 2023

Foto: UOM

Župan Občine Markovci, Milan Gab-
rovec je 30. novembra 2023 pripravil 
sprejem za starejše občane Občine 
Markovci, ki se ga je udeležilo okrog 
120 občanov od 600 vabljenih. Spre-
jem je potekal v večnamenski dvorani 
Bukovci, z začetnim krajšim progra-
mom učencev iz OŠ Markovci. Po na-
govoru župana je sledila pogostitev z 
večerjo.

V ponedeljek, 11. decembra 2023, je 
v poročni dvorani Občine Markovci po-
tekal sprejem za novorojence, rojene v 
letu 2022. Po krajšem nagovoru je župan 
obdaril otroke z manjšim darilom, mami-
cam pa izročil vrtnico. Sledila je pogo-
stitev v mansardnem prostoru občinske 
stavbe. 

Istega dne je potekal sprejem za 
krvodajalce, ki s svojim humanitarnim 
poslanstvom darovanja krvi pomaga-
jo reševati človeška življenja. Župan se 
je krvodajalcem v nagovoru zahvalil za 
nesebično dejanje ter jih obdaril s ste-
klenico vina iz občinskega vinograda.

Otrokovo doživetje se začne s pisa-
njem pisma Božičku, zato je tudi Občina 
Markovci v decembru Božička prosila za 
čisto pravi Božičkov nabiralnik, v kate-
rega je lahko vsak otrok oddal pismo in 
čakal na njegov odgovor. Božiček se je 
potrudil, da je potrdilo s Severnega pola 
prejel prav vsak otrok. Dogodek pisanja 
pisem Božičku je potekal v četrtek, 7. 
12. 2024, v 'Snežni deželi' v neposredni 

pogostitev s toplim čajem in medenjaki.
V četrtek, 14. decembra 2023, je v 

večnamenski dvorani Bukovci potekal 
tradicionalni prednovoletni sprejem za 
podjetnike, zavode, občinske organe in 
delovna telesa, predstavnike društev 
in vaških odborov, občinsko upravo 
ter za ostale vabljene. Program se je 
pričel z govorom župana in njegovo 
zahvalo vsem deležnikom, ki pripomo-
rejo k razvoju Občine Markovci. Župan 
je v okviru nagovora podelil priznanje 
občanu Jaku Glažarju iz Bukovcev za 
uspeh, ki ga je skupaj z ekipo Strojne 
šole Ptuj dosegel v Singapurju. Kot 
ekipa »Lightfly« so namreč dosegli tretje 
mesto na mednarodnem tekmovanju za 
mlade inovatorje »F1 in Schools«, pod 
okriljem promocije STEM.

bližini vrtca. Pisanje pisem je sicer po-
tekalo na toplem, v avli vrtca, kjer je v 
tem času delovala čisto prava 'Božičk-
ova pisarna' ob prisotnosti vzgojiteljic, 
ki so bile v tem času prave Božičkove po-

močnice. Ob oddaji pisma so Božičkove 
pomočnice poskrbele, da je vsak otrok 
na roko prejel Božičkov žig. Prav tako 
so jih pogostile z medenjaki in s toplim 
čajem. Za tiste, ki se dogodka niso uspeli 
udeležiti, pa je bil Božičkov nabiralnik 
na voljo še v avli občine in sicer v času 
uradnih ur. V ponedeljek, 18. 12. 2023, 
je predšolske otroke iz Občine Markovci 
obiskal Božiček. Otroci in njihovi starši 
so ga pričakali v večnamenski dvorani 
Markovci, kjer so jih vzgojiteljice Vrtca 
Markovci razveselile s predstavo, nato pa 
je v čudoviti Snežni deželi pred Vrtcem 
Markovci potekalo obdarovanje otrok in 

Sledil je nastop glasbenika Gianni-
ja Rijavca ter pogostitev in sproščeno 
druženje.

UOM

Ljubo Jurič s.p.

 
 

 

 

 

 

 

 

priložnost za skupno povezovanje in 
deljenje vrednot, ki nas bogatijo kot 
posameznike in skupnost. Kulturno 
umetniško društvo Markovski zvon je 
ponovno dokazalo svojo predanost 
kulturnemu udejstvovanju ter ustvar-
janju prostora za umetniški izraz in 
družbeno angažiranost. Vsekakor gre 
za zgled dogodka, ki bo še dolgo od-
meval v mislih in srcih tistih, ki so bili 
deležni te posebne decembrske noči.

Gaj Herman
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Foto: Kaja Kristovič – Kaissa 

Foto: Lidija Šmigoc

28. božični koncert KUD Markovski zvon odet v 
narodno-zabavne melodije

Štefanov lov in krst

Kulturno umetniško društvo Marko-
vski zvon je tudi letos na praznik sv. 
Štefana, 26. decembra, pripravilo že 
28. tradicionalni božični koncert, ki 

smo ga odeli v naslov Božič je tam, 
kjer smo doma. Na koncertu v doma-
či farni cerkvi so v glavni vlogi sijali 
narodno-zabavni utrinki.

Zima je tisti čas, ko v naravi vse počiva. 
Tudi lovci so v letu, ki je za nami, kon-
čali lovske aktivnosti v loviščih. Člani 
LD Markovci so v torek, 26. 12. 2023, 
torej na štefanovo, ki je tudi državni 
praznik in sicer dan samostojnosti in 
enotnosti, imeli še zadnji skupinski 
lov na malo divjad v preteklem letu. 

Zbor lovcev za Štefanov lov je bil ob 9. 
uri v lovskem domu v Sobetincih, kjer se 
je zbralo 26 lovcev, med njimi ena lovka  
in 4 lovski psi ter avtor sestavka kot go-
njač-trajbar. Tu je gospod Miran Plohl 
kot gospodar lovišča ob pomoči Marjana 
Šmigoca odredil kaj in kje se bo lovilo. 
Torej gospodar na lovno listo vpiše pri-
sotne lovce in štiri lovsko uporabne pse,  
ter skliče zbor lovcev, kjer jih pozdravi 
starešina družine in jih seznani s tekoči-
mi dogodki in preda vse aktivnosti vodji 
lova. Tu velja omeniti, da ima markovska 
lovska družina starešino ženskega spola, 
kar je prej izjema kot pravilo v predvsem 

moškem združenju in to je gospa Lidija 
Šmigoc. Starešina LD Markovci in med-
narodna sodnica za delo lovskih psov 
ptičarjev VII. FCI je povedala, da LD Mar-
kovci od leta 1998, ko se je LD Spodnje 
Ptujsko polje razdelila na LD Markovci 
in LD Sveta Marjeta ter šteje 49 članov, 
med njimi so 4 lovke  in gospodari na 
2300 he lovnih površin v občini Markov-
ci. Delovanje lovske družine ni samo lov 
kot bi nekdo mislil, ampak umno gos-
podarjenje z lovišči in divjadjo, vzreja 
male divjadi in spuščanje v naravo, 
pozimi krmljenje divjadi, lovska kinolo-
gija, saj je ubogljiv, vzdržljiv in uspešno 
izšolan pes nepogrešljiv sodelavec pri 
lovu. Ob tem pa imamo tudi športni del 
in sicer streljanje glinastih golobov. V lo-
višču domuje različna divjad, predvsem 
srnjad, občasno se da videti tudi kakšen 
predstavnik iz družine jelenov, jazbec, 
lisica, poljski zajec, mala podlasica, divja 
svinja, fazan, poljska jerebica, prepelica 
in raca mlakarica.

diti obravnavi in na koncu sprejeti zah-
tevano kazen. 

Častno razsodišče je po službeni dolž-
nosti določilo branilca, ki je ob pomoči 
»ono«- jevega mentorja kar precej omilil 
obtožnico, vendar je bil sklep sodnega 
zbora, s katerim se je na koncu  strinjal 
tudi obtoženi in tudi njegov zagovor-
nik. Zbrane lovce mora gostiti s hrano in 
pijačo do 24. ure za povrh pa dobi dva 
hladna in en topli udarec po zadnji plati.

Torej že bivši »ono« Martin Štrafe-
la pravi: »Mislim, da je tožilka v svojih 
navedbah zelo pretiravala, kar sta tudi 
branilec in mentor uspešno ovrgla, pa 
tudi pri kazni z udarci bi lahko bila bolj 
nežna.” Morda še ena zanimivost glede 
lovstva:  v Sloveniji je kar 122 oseb s pri-
imkom Lovec in 776 oseb s priimkom 
Jager.

Lep lovski pozdrav, dober pogled in 
veliko lovskih užitkov s svojimi štirinož-
nimi prijatelji.

Ignac Habjanič

Po prehodu iz enega revirja v druge-
ga je sledila malica v lovišču. Tu so lovci 
razvezali svoje nahrbtnike in na mizi 
so se znašle različne dobrote: pečena 
rebrca, pečena krača, salama domače 
klobase, sir, čebula, zabela ter kruh. 
Na ta način so si lovci privezali dušo in 
dobili energijo za naslednji revir. Lov je 
bil uspešen, saj so uplenili ali po lovsko 
rečeno položili na perje 19 fazanov. 

V popoldanskem času pa je sledil za-
nimiv in šaljiv dogodek, sprejem lovske-
ga pripravnika, tako imenovani lovski 
krst, na katerem lovci v svojo sredino 
sprejmejo novega člana, v tem prime-
ru je to bil Martin Štrafela iz Bukovcev. 
Mlada in simpatična tožilka ga je obto-
žila cel kup nečednih, prepovedanih in 
nedovoljenih stvari tako, da se je pri-
sotnim v sodni dvorani zdelo kar malo 
neverjetno, da je še tako mlad »ono« za 
vse naštete stvari iz obtožnice res kriv. 

Na predlog  častnega razsodišča je 
obtoženca na šaljivi način  pregledal tudi 
zdravnik Jovo, če je sploh sposoben sle-

Ker smo v preteklem letu praznovali 
70. obletnico narodno-zabavne glasbe 
v obliki, kakršno poznamo danes, smo 
se pevci in pevke Kulturno umetniške-
ga društva Markovski zvon odločili, da 
letošnji koncert posvetimo glasbi, ki je 
zrasla iz naše zemlje in ogreje srce sle-
hernega Slovenca. Na koncertu smo 
prepevali vse od najlepših božičnih 
Avsenikovih melodij, pogledali pa smo 
tudi v zakladnico ansambla Toneta Rusa, 
Petra Finka in Prleškega kvinteta. Da so 
narodno-zabavni utrinki sijali še posebej 
močno in toplo, je zbore na koncertu 
spremljal priložnostni kvintet, ki so ga 
sestavljali: Rene Črešnar, Miha Kokot, 
Niko Kostanjevec, Matic Majcen, Marcel 
Šafarič in Jan Zver. 

Na koncertu so se po nekaj letih 
znova predstavile vse pevske sekcije 
društva: CePZ Jutranja zarja, CePZ sv. 
Marko, OcPZ Zvonček, KZ Glasis in MS 
Animatorji. 

Da so se glasovi pevcev zlili v po-
polno celoto, so na koncertu poskrbeli 

zborovodje, dirigentje in umetniški 
vodje: Ernest Kokot, Alenka Domanj-
ko Rožanc, Mia Pernat in Lana Kristo-
vič, Andrej Kramberger in Zala Stolec. 
Skozi koncert sta nas popeljala pove-
zovalca Silvija Cvetko Stolec in Uroš 
Stolec. 

Zbori so ob spremljavi kvinteta 
opevali ljubezen, letne čase, zimski 
in božični večer in odkrivali božično 
skrivnost. Sprva vsak zase, najlepše pa 
je bilo, ko smo pod zvezdnim obokom 
domače cerkve zapeli vsi skupaj. 
Zapeli dve tisti, ki še posebej močno 
napolnita dušo: Zvezde na nebu žare 
in Sveto noč. 

Bil je koncert, ki je napolnil srca 
pevcev in poslušalcev. Bil je koncert od 
ljudi za ljudi. Hvala vsem, ki ste nam pri 
izvedbi čarobnega božičnega koncer-
ta pomagali in nam odprli svoja srca! 

Rebeka Mikša
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Markovčani moramo biti ponosni na Mateja Slekovca

Osmi novoletni korantov pokal

Foto: ADR
Unikaten Slekovčev portret, ki ga hrani markovska 
župnija

Foto: arhiv

15. decembra je minilo 120 let od 
smrti duhovnika in kronista Mateja 
Slekovca, ki je v svoji kratki življenj-
ski dobi, umrl je star 57 let, kar 19 let 
preživel pri Svetem Marku niže Ptuja. 
V tej dobi je poleg sprva kaplanske, 
nato pa duhovniške službe in ob skrbi 
za domačo župnijo,  čas namenjal tudi 
pisanju kronik in drugega posvetnega 
gradiva. V svoji avtobiografiji je Slekovec 
zapisal 70 sestavkov svojih spisov (Turki 
na Slovenskem, Kruci na Slovenskem, 
Grad Vurberg, Kuga na Slovenskem Šta-
jerskem ...).  Številne župnije, preko 15 
jih je, se ponašajo s krajevnimi popisi 
in opisi, ravno tako tudi naša. A ne gre 

zgolj za kroniko v suhoparnem smislu 
naštevanja letnic in dogodkov; gre za 
mnogo več. V zgodovino se ni poglab-
ljal le na lokalnem področju, temveč je 
vanjo segel tudi širše pokrajinsko. Sle-
kovec velja za štajerskega Valvasorja, saj 
je kot samouk na kronikalnem področju 
ustvaril bogato zapuščino naše župnije 
in občine. Kadarkoli se sklicujemo na 
zgodovinske vire, ko želimo izvedeti, kaj 
se je v zgodovini dogajalo v Markovcih 
vse od srednjega veka naprej, vselej ci-
tiramo Slekovca, ki je edini vir bogatega 

Ob 120. obletnici smrti velikega »Markovčana«, Mateja Slekovca

Že štirinajst dni pred pustom si eden 
ali drugi fant v vesi priveže na palico 
kos vrvi, na katero splete nekatere niti 
svile. S tem bičem zamahuje v večernem 
mraku z veliko silo in pok, kateri nasta-
ne, se razlega daleč čez domačo ves. To 
je tako imenovano »pokanje fašenka«. 
Sicer se vidi že sem ter tje na pustni po-
nedeljek kaj o fašenku, a glavna slav-
nost se obhaja v torek, kateri se slavi kot 
naroden praznik. (Iz župnijske kronike)

Omeniti je potrebno, da je imel v 
lastnem vrtu v Markovcih izobraževal-
ni paviljonček najnovejšega sistema za 
čebelice. Po nedeljskih večernicah je 
izobraževal ljudi o čebelarstvu. Njemu 
gre zahvala za nagel razvoj čebelar-
stva pri Sv. Marku. Poskrbel je preko 
svojih znanstev, da se je med za »lepe 
denarce« prodajal. Sam je iz lastnih 

virov tudi plačeval ljudi, da so prepros-
te kmete izobraževali o novejših meto-
dah kmetovanja, kot so kompostiranje, 
kolobarjenje, priprava semen za setev, 
pasemske živali … Bil je dober govornik 
in še posebej priljubljen spovednik. 

Markovci so mu od župnij, kjer je de-
loval, bili najbolj pri srcu. »Saj za zdravih 
dni nikdo ni mogel bolj užaliti g. Slekov-
ca, nego če je povedal kako hudo črez 
Markovčane, katere je gospod sam v 
vseh vrlinah in slabostih poznal najbo-
lje.«

Občina Kidričevo, znotraj nje Zgodo-
vinska sekcija DPD Svoboda Kidričevo, 
je nedavno organizirala slavnostni sim-
pozij ob omenjeni obletnici Slekovčevi 
smrti, na katerem smo lahko prisluhnili 
strokovnjakom zgodovinarjem in teolo-
gom, tj. izr. prof. dr. Andreju Hozjanu, izr. 

gradiva. Zavedati se moramo, da so v 
njegovem času, tj. v drugi polovici 19. 
stoletja, bili pripomočki za pisanje zgolj 
trije: list papirja, pero s tinto in ob veče-
rih sveča. Izredno natančno je popisal 
župnijo, njene vernike, njihove dobre in 
slabe navade, farno cerkev in vsak njen 
»kotiček«, nato pa se lotil opisovanja 
kraja: posamezne vasi naše občine je 
opisal zelo podrobno, prav tako priro-
doslovni svet, živalstvo in rastlinstvo, 
tudi kulturno in (seveda) etnografsko 
področje. Ni maral bučnega dogajanja, 

pa vendarle je šel med ljudi, da je lahko 
običaje in navade opisal zelo natančno. 
Izpod njegovega peresa je nastal opis 
koranta in drugih fašenskih likov, ki jih 
poznamo danes. Če teh opisov ne bi 
bilo, bi se liki stežka ohranili do dana-
šnjih dni, saj smo marsikatere s pomočjo 
njegovega opisa rekonstruirali in jim dali 
življenja. Svojo faro je Slekovec imel rad 
pod »kontrolo«. Želel je razumeti ljudi.

ADR 

prof. dr. Alešu Mavru in mag. p. Branku 
Cestniku. Markovci imajo v povezavi 
s Slekovcem zelo pomembno mesto, 
saj je kronist tukaj živel vse do upo-
kojitve, do leta 1902. Slednje so stro-
kovnjaki na simpoziju dali jasno vedeti 
in nam zavidajo skoraj dve desetletji 
dolgo dobo »štajerskega Valvasorja« 
v našem kraju. Markovčani moramo 
biti ponosni na Slekovca. Ob številnih 
drugih zaslužnih osebah, ki jih tako ali 
drugače povezujemo z našo župnijo 
in občino, Slekovec, čeprav ni naš 
rojak, zagotovo zaseda pomembnej-
še mesto kot kmečki duhovnik, ki je 
kot samouk dokazal v tedanjem času 
ustvariti bogato zapisano dediščino, ki 
današnjim rodovom pomaga razumeti 
preteklo zgodovino.

V športni dvorani OŠ Markovci se je v 
pestrem športnem vikendu v soboto, 
6. 1. 2024, in nedeljo, 7. 1. 2024,  odvi-
jal 8. Novoletni Korantov pokal, kjer je 
nastopilo kar 63 ekip.

V soboto zjutraj so se med seboj 
pomerili  nogometaši in nogometašice 
selekcije U7. Nastopale so ekipe iz DNŠ 
Korant rumeni in modri, NK Majšperk,   
NK Šampion Celje »A« in »B«, ONŠ Golge-
ter Hajdina modri in rumeni, NK Veržej, 
ŠD Cirkulane, NK Rače beli in rdeči, ŠN 
Gorišnica, NK Podvinci, FC Drava Ptuj, 
ŠD Klopotec Videm in NK Dornava. 
Prvo mesto so si priborili NK Šampion 

Celje, drugo  NK Rače rdeči, tretje mesto 
pa so zasedli nogometaši Nk Veržej. V 
popoldanskem času pa so se pomerili 
nogometaši in nogometašice selekcije 
U11. Nastopale so ekipe DNŠ Korant 
rumeni in modri, NK Majšperk rumeni 
in modri, Nk Pohorje »A« in »B«, NK Slo-
venska Bistrica, NK Aluminij beli in rdeči, 
NŠ Klopotec, ŠN Gorišnica, NK Dornava, 
NK Veržej, ŠD Grajena in ONŠ Golgeter 
Hajdina. Prvo mesto si je prislužila ekipa 
NK Pohorje »B«, drugo mesto NK Pohorje 
»A«, tretje pa NK Veržej. V nedeljo do-
poldan so se pomerili nogometaši in 
nogometašice selekcije U9, kjer so na-
stopali DNŠ Korant rumeni, beli in modri, 

ONŠ Golgeter Hajdina, NŠ Paloma Šentilj 
»A« in »B«, FC Drava Ptuj, NK Aluminij 
beli in rdeči, ŠN Gorišnica, NK Leskovec, 
NK Majšperk, ŠD Grajena, NK Veržej, NK 
Dornava in ŠD Cirkulane. Prvo mesto si 
je prislužila ŠN Gorišnica, drugo mesto 
Paloma Šentilj »B«, tretje pa naša ekipa 
DNŠ Korant modri.

Popoldan pa so se pomerili še nogo-
metaši in nogometašice selekcije U13, 
kjer so nastopali DNŠ Korant modri in 
rumeni, NK Majšperk, ŠD Grajena »A« in 
»B«, NK Rače beli in rdeči, NK Aluminij 
beli in rdeči, ONŠ Golgeter Hajdina, ŠD 
Klopotec, NK Dornava, NK Podvinci, NK 
Leskovec,  ŠN Gorišnica in NK Pragersko. 

Prvo mesto je osvojila ekipa NK Aluminij 
beli, drugo NK Aluminij rdeči in tretje 
ekipa NK Pragersko. Vsi nogometaši in 
nogometašice so prikazali srčno in bor-
beno igro. Vsem skupaj iskreno čestita-
mo. Na turnirju je bilo poskrbljeno tudi 
za srečelov, hrano in pijačo. Veseli nas, da 
ste starši, dedki, babice ... v tako zelo ve-
likem številu navijali in spodbujali mlade 
nogometaše in nogometašice. Trener-
jem, staršem, sponzorjem, donatorjem, 
Občini Markovci, OŠ Markovci in vsem, 
ki ste kakorkoli pripomogli k uspešni iz-
vedbi turnirja, se iskreno zahvaljujemo.

Vodstvo DNŠ Korant
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Forma Viva Malečnik 2023: Od hloda do miniature
12. in 13. oktobra 2023 smo se udele-
žili 35. osnovnošolskega kiparskega 
srečanja Forma viva v Malečniku. Na 
pot od hloda do miniature se je poda-
lo dvanajst osnovnih šol ter Center za 
sluh in govor Maribor.

Vsako leto je Osnovna šola Malečnik 
pod okriljem Javnega sklada Republike 
Slovenije za kulturne dejavnosti, območ-
ne izpostave Maribor in Zveze kulturnih 
društev Maribor organizirala dvodnevno 
otroško kiparsko delavnico, le nekaj let 
pa je preteklo, odkar so se delavnice pri-
čele odvijati kot bienale – vsako drugo 
leto. Na delavnicah otroci pod vodstvom 
izkušenih mentorjev spoznavajo osnove 
oblikovanja lesa.

Prvi dan nas v avli Osnovne šole Ma-
lečnik zmeraj počastijo s kakšno zani-
mivo razstavo. Tokrat je bila na ogled ki-
parska razstava izdelkov društva hoških 
rezbarjev in modelarjev ter razstava knji-
žnih ilustracij učiteljice likovne umetno-
sti Nike Lopert, ki spremljajo mladinski 
roman Pred katastrofo. 

Na šolskem dvorišču nas pričakajo 
delovne mize, ob robu dvorišča pa ne-
obdelani hlodi lesa različnih velikosti, 
med katerimi lahko izbiramo. Posegli bi 

lahko tudi po raznih odpadnih kosih lesa, 
vendar opažam, da učenci raje obdelu-
jejo krclje. Priskrbimo si orodje – ožja, 
širša, polkrožna in ploščata dleta, bate 
in brusilnik. Pri grobem preoblikovanju 
hloda nam pomaga neutruden žagar. 
Poiščemo ga, ko na les začrtamo smeri 
izreza, in če imamo srečo, se hitro znajde 
pri nas. Žage neprekinjeno brnijo, iz ne-
obdelanih kosov lesa pa počasi plezajo 
čudovite nove podobe. Ob delovni mizi 
se večkrat ustavi večletni mentor kipar-
skih delavnic, akademski kipar Marjan 
Drev, in z nami podeli kakšen dober 
nasvet.

Letos smo iz lesa potegnili levjo 
glavo. Naša naloga ni bila mačji kašelj. 
Laže je bilo narisati skico na papir, kot 
kasneje z bati in dleti posegati v les, ki 
ni bil najbolj voljen za tovrstno obliko-
vanje. Naši vztrajni ustvarjalci –  deveto-
šolec Leon Lebar, osmošolka Tea Jurič in 
sedmošolec Jure Vrtačnik – so uspešno 
premagali vse ovire in ustvarili kip, ki ga 
lahko med drugimi umetninami najdete 
v avli Osnovne šole Markovci. 

Na otroški kiparski koloniji v Maleč-
niku sodelujemo že od leta 1996. Na 
vsaki delavnici so bili učenci deležni 
novih ustvarjalnih izzivov, spremembe 

Foto: arhiv šole
Udeleženci kiparskega srečanja s svojo mentorico

okolja, sproščenega vzdušja in druženja. 
Veseli in hvaležni smo, da nam šola to 
sodelovanje omogoča, saj se je marsi-
kateri učenec iz preteklih let našel prav 
v skrivnostni obdelavi lesa.

Sodelovale so naslednje šole: OŠ 
Malečnik, OŠ Markovci, 1. osnovna šola 
Rogaška Slatina, OŠ Angela Besednja-

ka Maribor, OŠ Rada Robiča Limbuš, OŠ 
Bojana Ilicha Maribor, OŠ Ludvika Pli-
berška Maribor, 1. osnovna šola Celje, 
OŠ Janka Glazerja Ruše, Center za sluh 
in govor Maribor, OŠ Rače, OŠ Tabor 1 
Maribor, OŠ Montessori.

Olga Zorko

Foto: arhiv
Zmagovalna ekipa v družbi predsednika DU Markovci in 
predsednika ŠRD Markovci

Markovski upokojenci državni prvaki v lovu rib s plovcem
V rogozniškem ribniku na Ptuju je meseca sep-
tembra 2023 potekalo državno upokojensko pr-
venstvo, na katerem je sodelovalo 13 štiričlanskih 
ekip, ki so na svojem področnem tekmovanju 
osvojila prva mesta, in sicer: Ajdovščina, Celje, 
Laško, Maribor Tabor, Markovci, Novo mesto, Ptuj, 
Radeče, Radenci, Rakitna, Slovenj Gradec, Velenje 
in Zagorje ob Savi.

Na tekmah, ki se odvijajo na prostem v naravi, je 
vnaprej težko vedeti, kdo je favorit, drži pa, da sta 
ekipi Markovcev in Ptuja veljali za tihega favorita, saj 
poznata ribnik, ribe in način ribolova v rogozniškem 
ribniku  bolje od ostalih ekip. Za ekipo DU Markovci 
so v kvalifikacijski Podravski ligi nastopali in osvoji-
li prvo mesto: Ivan Lesjak, Dušan Horvat, Stanislav 
Petrovič, Jože Majcenovič in Franc Bromše, ki je bil 
na finalni tekmi tudi vodja ekipe. Po triurnem nama-
kanju trnkov in učenju plavanja črvov je bil rezultat 

sledeč: prvo mesto 60,340 kg  in 10 točk je osvojila 
ekipa DU Markovci, drugo mesto z ulovljenimi  47,400 
kg rib  in  osvojenimi 20 točkami je dosegla ekipa DU 
Radenci, tretje mesto  s 32,720 kg  rib in osvojenimi 
20 točkami pa je osvojila ekipa Laškega. Pri ribolovu 
velja obratno pravilo kot pri ostalih športih, saj tukaj 
manj točk prinaša boljše mesto. Organizatorji, domača 
ekipa DU Ptuj,  je zasedla četrto mesto.

 Franc Bromše vodja ekipe Markovci je povedal: » 
To je za ekipo DU Markovci že peti naslov državnih pr-
vakov, kar izkazuje našo uspešnost in je tudi lep način 
promocije našega društva, naše občine, hkrati pa je to 
tudi promocija Ptuja v širšem slovenskem prostoru.»

Anton Majerič predsednik DU Markovci  je k temu 
dodal: “Kaj naj drugega rečem kot iskrene čestitke in 
ponosni  smo na vas!”

Lep ribiški pozdrav »dober prijem«

Ignac Habjanič
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PRIREDITEV OB SLOVENSKEM KULTURNEM 
PRAZNIKU

 V sredo, 7. februarja, smo s prireditvijo obeležili  slo-
venski kulturni praznik, ki je posvečen našemu pesniku 
Francetu Prešernu. France Prešeren je s svojimi stva-
ritvami dokazal, da je slovenski jezik čudežen jezik za 
poezijo, in ga je s svojimi stvaritvami povzdignil v svet 
in na raven visoke kulture.
K slovenski kulturi smo tudi mi, osnovnošolci, dodali 
svoj delček kulture; te in takšne, ki jo zmorejo in  ob-
vladajo učenci naše šole. Naša šola nima le peščice, 
temveč ima množico učencev z neverjetnim talentom 
in željo po ustvarjanju, zato so učenci prikazali lepoto 
naše kulture skozi glasbene, likovne, plesne, dramske 
in pesniške stvaritve. Na koncu prireditve nas je  na-
govoril tudi gospod župan, Milan Gabrovec. 
Mihaela Bratuša

ŽIVLJENJE
Žalost je vsakdanja stvar.
Igro nadaljuje vsak pesniški mornar.
Veselje in sreča sta velik dar.
Ljubezen te žene kdo ve kam!
Jeza po svetu preliva se tam.
Edino, ki šteje, je šlo drugam.
Njeno življenje vrti se vstran.
Jakost družine se odvrtelo je k nam.
Edino življenje ponujeno nam.

LJUBEZEN
Ljubezen je reka, ki teče po poti,
Jutro s srečo nam je naproti.
Utrinek na poti, v čisti samoti,
Beži ji ljubezen, jeza napoti.
Enkrat na svetu ljubezen živi,
Zaljubljen je vsak, ki na novo cveti.
Elan me žene in se smeji,
Naenkrat v sijaju ljubezni žari.
 

Neža Bezjak, 5. a

PESEM O LILIPUTANCIH IN GULLIVERJU  
Gulliver je velikan,
Liliputancem pomaga rad.
Liliputanci veseli so,
ko na velikanovi roki plešejo.
 
Ko Liliputanci z roke padejo,
  nogo si zlomijo
in  zato zelo jokajo.
 
Kralj na velikana se jezi, 
velikan pa zelo žalosten
 domov odhiti.

Nik Prosenjak, 6. b

KULTURNI DAN
V torek, 16. 1. 2024, smo se učenci petih razredov ter 
ostali razredi predmetne stopnje OŠ Markovci odpravili 
na kulturni dan v Ljubljano. Izpred šole smo se z avto-
busom ob 7.  uri odpravili proti Ljubljani. Vozili smo se 
dve uri. Med vožnjo sem risala ter se igrala uno. Vožnja 
mi je prehitro minila. Okrog devetih smo prispeli v 
Ljubljano. Odpravili smo se proti Narodni galeriji, ki 
je bila naša prva točka. Med potjo smo opazili tudi 
Muzej sodobne umetnosti. Pred narodno galerijo smo 
pomalicali sirove štručke. Po malici smo se odpravili v 
Narodno galerijo, kjer nas je pričakala vodička Laura.  
Tema našega ogleda je bila Antika in Mitologija. Najprej 
smo se pogovarjali o grških bogovih, boginjah ter o mi-
toloških bitjih. Ogledali smo si šest slik in slišali veliko 
legend, s katerimi so si ljudje v davnih časih pomagali 
razumeti, česar niso. Po ogledu smo si z vodičko pri-
redili izziv, v katerem smo jaz in moja ekipa zmagale. 
Pri ogledu sem si zapomnila legendo, ki jo bom zdaj 
zapisala: nek oče je imel 50 hčera, njegov brat pa 50 
sinov. Brat je hotel, da se hčeri poročijo z njegovimi 
sinovi. Oče hčera je dovolil, a vendar je hčeram naro-
čil, naj zabodejo svojega bodočega moža. Zaradi tega 
greha jih je Zeus, bog podzemlja, zaprl v podzemlje in 
jim naročil naj napolnijo sod z vodo in bodo svobodne. 
Soda niso nikoli napolnile, saj je imel luknjo. Po ogledu 
galerije smo se odpravili na ogled Ljubljane. Po Čopovi 
ulici smo se sprehodili do Prešernovega trga. Na Pre-
šernovem trgu smo videli tromostovje, ki ga je zasno-
val Jože Plečnik, eden največjih slovenskih arhitektov. 
Medtem ko smo malicali pod spomenikom Franceta 
Prešerna, so nas napadali golobi. Ogledali smo si tudi 
parlament. Po končanem ogledu smo se odpravili v 
Cankarjev dom, kjer smo si ogledali predstavo Glas-
bena torta ali Orkester se sestavi. V predstavi so nam 
predstavili glasbena obdobja, skladatelje in različne 
skupine glasbil. Nastopali so dijaki Konservatorija za 
glasbo in balet Ljubljana. Videli smo godalni orkester, 
simfonični orkester ter big band KGBL. Sedela sem 
parter desno, ob odru, 1. vrsta, 17. sedež, v Gallusovi  
dvorani, največji dvorani v Sloveniji.  Po končanem 
kulturnem dnevu smo se odpravili domov. Pot domov 
je bila hitra, skoraj prehitra, saj smo bili ob treh že v 
Markovcih. Kulturni dan v Ljubljani mi je bil zelo všeč, 
zanimiv ter zabaven in komaj čakam na naslednjega.

Neža Bezjak, 5. a
POVODNA GALA ZABAVA
Tam na trgu stoji Uršika zala,
kjer odvijala se je zabava gala.
Odvračala je vse plesalce
ter ignorirala oboževalce.
A nekaj ji hitro je padlo v oko,
to bil je mladenič prelepi,
tako je bilo.
Jo vprašal za ples je in ko pritrdi,
ta lep jo mladenič hitro zavrti.
Hitita, hitita, 
a nagrade ne dobita.
Mu reče: »Postojva,«
a on kar hiti,
a Uršiki zali se več ne mudi.
Igrati nehajo godci,
strmijo vsi plesalci,
a Uršika je kot lutka na »pal'ci«.
Posveti se ji,
da nekaj ni prav,
čez  nekaj sekund želela bi splav.
Hitro hodita in v vodo skočita.
Od takrat ni njega ne nje
več videl nihče.
Torej prevzetnost 
hitro pokaže zobe.
Osupnili so na plesu vsi,
a Uršika zala nikogar več ne žalosti.

Miha Gramc, 8. b

PESEM JE …
Pesem je življenje sreče,
pesem je, ko si poln ljubezni.
Pesem je, ko imaš dober trenutek.
Pesem je, ko kaj popraviš.
Pesem je avtorjeva lastnost,
pesem se ne piše sama,
rabi dober um in spretno roko.
Pesem je lahko karkoli,
pesem je lahko resnična,
pesem je avtorjev vložen trud
in pesem ima pot do srca.
Pesem ima tudi prijatelja.
Pesniki smo lahko vsi,
tako kot jaz in ti.

Tilen Fridauer, 7. b

PESEM O TEZEJU
Sin Tezej se odpravi na dolgo pot,
 da Atencev rešil bi življenja dolg.

Ariadna, Minusova hči,
Tezeju pomaga in mu da moči.

Klobčič in čarobni meč
za boj z Minotavrom nista nič odveč.

Minus mož beseda ni,
čeprav Atenci z veliko zmago so odšli.

Atenci v pričakovanju odpluli
so proti domačem kraju.

Od veselja  ob zmagi so se veselili
in na jadro črno  pozabili.

Ko Egej to videl je,
se v morje vrgel je in s tem ubil se je. 

Waris Cimerman, 7.b

MOJA PESEM
Pesem je sreča in veselje,
lahko pa je žalost in trpljenje.

Pesem da ti sporočilo,
lahko pa tudi razvedrilo.

Pesem se ne piše sama,
saj jo piše tvoja mama.

Pesem je cvetoča roža, 
ki te po glavi boža.
Pese piše več ljudi,
lahko pa jo napišeš ti.

Amalija Strelec, 7. b

GAZELA
Rano zjutraj, hočem ujeti tvoj pogled, a tebe še ni.
Misli v glavi prepletajo se mi, kje si pa ti, tebe še ni.
Zdaj sedim na klopci in gledam za tujimi ljudi,
šum v glavi, mi lahko tvoja pesem le pomiri, a tebe 
še ni.
Norčave fore, ki iz bedakovih ust teče, zatajila bi,
solze kot reka, tekle bodo is pustih oči, a tebe še ni.
Lahko se tudi kaj lepega zgodi, ko sonce se zbudi, a 
tebe še ni.
Zdaj ura naprej tiktaka dneve in dni, a tebe še ni.
A to je fora, ustavila se nikoli ne bo, a tebe še vedno 
ne bo.

Anja Kodrič, 9. b
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PREŠEREN
Živel je Prešeren pred mnogimi leti,
na Julijo svojo je čakal v lepi obleki.
A Julija lepa ni ga hotela,
za drugim je bolj hrepenela.
Z dekletom sta Ano otroke dobila,
a v srcu njegovem je le Julija bila. 

Gaja Kašman, 8. a

KURENT
 O, kurent! Si najlepša maska fašenska,
saj imaš trakove, peresa ter obraz barvit.
Če te kdo sreča, si misli, kako si čudovit,
pa čeprav nisi le s Ptuja, ti maska markovska.
 
Ko te oblečem, mi je vroče,
ko te slečem, pa me zebe,
ker še zima ni pregnana in je ogromno zmede,
zato vzemimo zvonce in naj ropoče.
 
Ta maska pokrita s kožuhom ni edina,
ima črnega ali rdečega hudiča,
ki se nikoli ni bal poka biča.
 
Kurent, ti nikoli nisi bil milina, 
vedno si norel brez razloga,
ki se je plačal brez pologa.

Matija Korošec, 8. b
  
GALAMA
 Ko zjutraj madame mi pravi,
da je v sobi pentlja,
prislonjena je na vogalu metla,
da se stanje prej opravi.
 
Težje je, da se soba pospravi,
da so zaprta vsa vrata,
da za brata ni copata
in da se šola preplavi.
 
Odprte so vse omarice,
čez njih pa kar salte,
madame lovi čisto vse komarje.
 
Na mizi so vse karte,
čez okno gleda metalce,
pripravljeni smo, da gremo do Malte.
 

Lana Zagoršek, 8. a

KAKO SEM SE IMEL NA POČITNICAH
Zame so počitnice najlepši čas, ki ga preživljamo s svo-
jimi najbližjimi. Moje počitnice so bile zelo aktivne in 
pestre. Skoraj vsak dan sem bil na izletu.
Obiskal sem različne mesta v Sloveniji: Debeli Rtič, 
Ljubljano, Izolo. Naša Slovenija je zelo lepa država. V 
mestu Debeli Rtič sem bil z mojo mamico in obiskala 
sva nastanitev za ukrajinske begunce in migrante. Videl 
sem, kako živijo ljudje, ki so zbežali vstran od vojne. 
Odnesel sem nekaj svojih igrač in jih razdelil otrokom, 
ki nimajo možnosti, da si igrače kupijo. V Izoli sva z 
mojim atom lovila ribe. Dobil sem dve ribi. Potem sva 
šla na koncert, poslušala novoletno glasbo in se za-
bavala. Novo leto sem praznoval s svojim sošolcem 
Gašperjem pri njem doma. Skupaj smo se veselili, igrali 
družabne igre, plesali in se zabavali. V ponedeljek sem 
šel z mamico na sprehod na Pohorje. Vreme je bilo 
lepo,  tekmovala sva, kdo bo prej in sem prvi prišel do 
Trikotne jase. Zadnji dan sem šel na Hrvaško v Varaždin. 
Sprehodil sem se po mestu in opazil, da imajo veliko 
zapuščenih hiš, ki se ne vzdržujejo. V Mcdonaldsu pa 
imajo enako hrano, kot pri nas. Počitnice so mi bile 
všeč in so zelo hitro minile. 

Stepan Vidovič, 5.a

HURA SNEŽI!
Danes zjutraj sem se prebudila v čudovitem jutru. Prip-
ravila se za šolo in pogledala skozi okno.  Ko sem prišla 
skozi vhodna vrata, sem se počutila kot v ledenem 
kraljestvu. Huraaaa sneži! Komaj sem čakala, da grem 

v šolo. Zunaj je pihal veter in hkrati je snežilo, kot v 
pravljici. Z velikim veseljem sem šla na sneg. Vauu, 
zelo lepo je biti na snegu. Posebej lepo bo, ko pridem 
domov. Povabila bom svoje prijatelje, da se bomo 
igrali na snegu. Lepo je, ko vidiš otroke, igrati se na 
snegu skupaj s prijatelji. Ko pridem domov, imam načrt. 
Oblekla si bom kombinezon in šla na sneg. Sankala 
se bom, delala igluje in se igrala z mojo psičko Ajlo. 
Mogoče še pride moja najboljša prijateljica. Zelo bo 
zabavno. Najbolj pa se vselim, ko bomo cela družin 
skupaj na snegu. To mi je najbolj všeč.

Antea Brodnjak, 4.b

MUCEK MURI IN SEDEM POŠASTI
V temnem gozdu  je stala majhna  hišica. V njej je živela 
majhna mačja družinica. Mucek Muri je bil majhen 
luštkan mucek. Imel je mamo in očeta. Oče je bil dober 
lovec, mama pa mu je vsak dan skuhala nekaj dobrega. 
Ponoči se je mucku sanjala huda nočna mora. Sanjalo 
se mu je o sedmih pošastih. Pošasti so v sanjah bile 
zelo strašne in  so ga zelo dolgo preganjale po temnem 
gozdu. Drugi dan si je mislil, da se mu to ne bo več 
sanjalo. Ponoči se mu je ponovno sanjalo isto in nič ni 
pomagalo. Nekega dne se mu je v glavi porodila ideja.  
»V svojo novo pištolico bom nalil mleka in ko se bo v 
sanjah pojavila pošast, bom s tem mlekom poškropil 
to pošast.« Bil je močno prepričan v ta načrt. Bilo je že 
pozno zvečer, zato se je odločil, da bo v pištolico nalil 
mleko drugi dan. Muri je naslednjo noč res naredil to. 
Mleko je postalo čarobno in nikoli več se mu ni sanjalo 
o pošastih. 

Nika Strauss, 4.a

ZIMSKA ŠOLA V NARAVI (15. 1.–19. 1. 2024)
V ponedeljek, 15. 1. 2024, smo se učenci šestega razre-
da, generacija 2012, odpravili v zimsko šolo v naravi 
na Kope. Odšli smo se smučat za pet dni. Bivali smo 
v Lukovem domu. Bili smo razdeljeni v štiri skupine, 
glede na spretnost smučanja. Dve boljši skupini in dve 
slabši skupini sta sestavljali našo šolo v naravi. Na dan 
smo imeli štiri obroke. Zajtrk, kosilo, malico in večerjo. 
Z nami je šlo pet učiteljev. Vstajali smo se ob pol osmih, 
spat pa smo šli ob pol enajstih zvečer. Vsak dan smo 
tudi pisali dnevnik. Dnevi so bili približno enaki. Zadnji 
dan smo imeli disko. Na kratko: Bilo je vrhunsko!

Lia Zemljarič, Pia Šegula in Naja Žnidarič, 6. b

ZIMSKA ŠOLA V NARAVI, 2.DAN
 Zjutraj smo se zbudili ter odšli na zajtrk. Jedla sem 
čokoladne kroglice, ki so bile zelo dobre. Po zajtrku 
smo se odšli obleč in nato odšli na smučišče. Danes 
smo vadili na krogcih. Smučati mi je zelo zabavno, saj 
me to sprošča. Odšli smo nazaj v hotel na kosilo, smuči 
pa pustili blizu smučišča. V sobah smo se preoblekli 
ter nato odšli na kosilo. Kosilo mi je bilo zelo dobro. 
Po kosilu smo odšli nazaj smučat. Moram priznati, da 
je hodit tja v breg do smučišča, kar utrujajoče. Vendar, 
ko smo prišli tja in se smučali, je bilo super. Toda čas 
se je zelo hitro iztekel. Učitelj, ki je učil našo skupino, 
je bil zelo prijazen. Zadnjikrat, ko smo se spustili, je 
bilo najboljše, ker sem lahko smučala hitreje. Drugače 
pa nam je učitelj pomagal. Po smučanju smo odšli na 
malico. Po malici smo odšli v sobe, se preoblekli in 
nato odšli na predavanje o smučanju. Policist, ki nam 
je vse razložil in je bil zelo prijazen, nam je predaval o 
varnosti. Po predavanju smo odšli na večerjo, na kateri 
sem se zelo najedla. Po večerji smo odšli v sobe. Čaka 
nas še veliko novih ter super dogodivščin.

Lara Tement, 6.a

MEDUZE VRTCA IN ŠOLE MARKOVCI
 Letos smo učenci OŠ Markovci skupaj z otroki našega 
vrtca  na fašenski povorki predstavljali meduze. Bilo nas 
je več kot 300 in prav lepo je bilo videti poplesavanje 
pisanih lovk v vetru. Zakaj smo izbrali masko meduze? 
Zato, ker meduze veljajo za enega redkih zmagovalcev 
onesnaženega morskega okolja, saj potrebujejo zelo 
malo kisika, to pa jim omogoča tudi življenje v one-
snaženih vodah. Mi smo bili tiste pisane meduze, ki so 
se zaradi onesnaževanja vode močno razmnožile, niso 
nevarne oz. so prav veselo »plavale« po poti pustnega 
sprevoda in razveseljevale mimoidoče radovedneže. 
Iz pisanih dežnikov so si otroci na tehniškem dnevu 
izdelali meduzo, še prej pa so meduze tudi spoznali. 
Učenci eko šole so meduzo vrstnikom predstavili s 
filmom, poučili pa so jih tudi, kako ravnati v primeru, če 
te opeče meduza. Na različnih mestih v šoli so s plakati 
in slikami predstavili različne vrste meduz in zanimivo-
sti o njih. Podaljšančki so izdelali mrežo z odpadki, ki je 
predstavljala človekovo nemarno ravnanje z odpadki 
oz. onesnaževanje vode, učenci likovnega krožka pa 
so izdelali plakate, ki so obiskovalce spodbujali k od-
govornemu ravnanju! Z napisi Narava je moja – tvoja 
– naša odgovornost…, voda je vir življenja – recimo ne 
onesnaževanju!, Vsaka kaplja vode šteje!, Rešimo svet, 
rešimo življenje!… smo želeli obiskovalce spodbudi-
ti k ukrepanju za ohranjanje našega planeta. Voda je 
namreč eden izmed najpomembnejših naravnih virov 
na Zemlji, ki ga moramo varovati in ohranjati za pri-
hodnje generacije. Vsak posameznik lahko prispeva 
k ohranjanju čistih voda in okolja z majhnimi koraki. 
Zmanjšajmo porabo plastike, poskrbimo za pravilno 
odlaganje odpadkov, reciklirajmo in ponovno uporabi-
mo odpadke, sodelujmo v čistilnih akcijah in predvsem 
bodimo odgovorni!
Meduze iz Markovcev vam sporočamo:
»Če vsak prispeva k varovanju, ohranjanju in čiščenju 
okolja, lahko skupaj naredimo veliko za ohranjanje 
našega planeta.«
 

Nataša Lačen, učiteljica OŠ Markovci
ZIMSKA ŠOLA V NARAVI- PRVI DAN
Zjutraj sem se zbudila ob 6.30. Umila sem si obraz, 
oblekla in pojedla zajtrk. Ob 8.uri smo se zbrali na av-
tobusni postaji. Tja me je pripeljala mami. Na Kope smo 
se vozili dve uri. Ko smo prišli na Kope, smo pojedli 
malico in se odpravili na smučišče. Tam smo smučali 
in se zabavali. Čez nekaj ur smo se odpravili v sobe in 
razpakirali stvari. Vsi smo bili žejni in lačni, zato smo se 
odpravili na malico. Jedli smo sadje in za posladek še 
slastno pecivo. Nekaj časa  smo bili v sobi. Ko smo si 
odpočili, smo se preoblekli v smučarsko opremo. Odšli 
smo na kratek sprehod, saj je postajal že temno. Učitelji 
so nam povedali, da moramo narediti skupinski izdelek 
iz snega. Ko smo to naredili, smo tekmovali v zimskem 
teku.  Vsi smo bili utrujeni, zato smo se odpravili v hotel. 
V hotelu nas je pričakala večerja. Na izbiro smo imeli 
mlečni gris ter makarone z okusno omako. Odšli smo 
v sobe tako se je ta prekrasen dan zaključil.

Lara Kozel, 6. a
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Atletika – kraljica športov, Jurijevo veselje

Vrtec Markovci je obiskal klovn Tomi

Zdravnik na obisku

Foto: arhiv
Jurij Ferčič (prvi z leve), 2. mesto, Maribor Indoor Open, 7. januar 
2024

Foto: arhiv
Jurij Ferčič (prvi z leve), 2. mesto, Maribor Indoor Meeting, 3. 
februar 2024

Foto: arhiv vrtca

Foto: arhiv vrtca

Jurij Ferčič, učenec 5. a razreda OŠ Markovci in 
član Atletskega kluba Ptuj, je na mednarodnem atlet-
skem tekmovanju Maribor Indoor Open, ki je bilo 
organizirano 7. januarja 2024, v teku na 60 m osvojil 
2. mesto v kategoriji fantov do 12 let (U12).

V isti sprinterski disciplini in starostni kategoriji 
je mesec dni zatem osvojil še 2. mesto na atletskem 
tekmovanju Maribor Indoor Meeting, ki je bilo orga-
nizirano 3. februarja 2024.

JF

Konec januarja nas je v vrtcu Markovci obiskal veseli 
klovn Tomi, ki je otrokom pričaral nasmehe na obrazih. 
Biti iskren ter početi dobra dela so vrednote srčnosti. 
Opravljati dobra dela in ob tem ničesar pričakovati 
v zameno, so izjemne sposobnosti posameznikov. V 

sredo, 30. 1. 2024, smo bili v vrtcu Markovci del srčno-
sti, dobrega dela in dobrodelnosti, bili smo namreč 
del zabavne predstave veselega klovna Tomija. Otroke 
je razveselil s čarovnijami in vragolijami, ki jih zmore-
jo le klovni. Iskreni otroški nasmehi, veselje, sreča in 

predvsem zabava je bilo tisto, kar smo ta dan doživeli 
otroci in delavci vrtca.

Tomi Gomilšek, iskrena hvala za obisk.

Vzgojiteljica Simona Hameršak

Naš vrtec Markovci je tako kot vsako leto tudi letos 
obiskala pediatrinja Irena Puntarec Djukanovič.

Vsako leto konec meseca januarja izvedemo projekt 
Zdravje v vrtcu, kjer otroci spoznajo,  kako skrbimo za 
svoje zdravje. Poleg zdravih prehranjevalnih navad 
moramo skrbeti še za dovolj gibanja ter za higieno 
svojega telesa. Velikokrat pa se zgodi, da kljub temu 
da skrbimo za vse zgoraj našteto, lahko zbolimo. Kaj 
storimo takrat? Če ni prehudo, ostanemo doma, pijemo 
čaj in počivamo kakšen dan ali dva. Včasih pa to ni 
dovolj in moramo obiskati  zdravnika, ki nas pregleda 
in nam predpiše zdravilo. Ko pa zdravljenje z zdravilom 
ne pomaga, nam zdravnik napiše napotnico ali pa nas 
napoti na zdravljenje v bolnico.

In prav to je bila glavna tema tedna zdravja v našem 
vrtcu. Avlo smo spremenili v bolnico, kjer so vlogo za-
poslenih odigrali otroci iz skupine Sončkov. Vse je po-
tekalo preko igre. V bolnici so bili zdravniki, medicinske 
sestre, rentgenologi, kirurgi in seveda pacienti. Otroci 
so ustvarjali igro, ki pa je izgledala kot vsakodnevno 
delo v pravi bolnici. V njihovo igro se je odlično vklju-
čila prava zdravnica Irena. Povezala se je z otroki, jih 
vodila, svetovala. Vse to so opazovali otroci iz drugih 
skupin, ki so prihajali v avlo, na pregled v ambulanto 
pa smo povabili tudi njih. Veliko otrok se je opogumilo, 
se približalo zdravnici.

Zdravnica je v našem vrtcu preživela  celi dve uri. 
V tem času je navezala stik z veliko otroki. Otroci so 
bili ob njej zelo sproščeni. Preko igre je bil dosežen 
cilj – spoznati poklic zdravnika. Veliko otrok je s tem 
izgubilo tudi strah pred zdravnikom. Ob koncu smo 
se naši gostji zahvalili  in ji podarili sliko, v zahvalo 
je prejela tudi močan aplavz. Zdravnica Irena je bila 

darila zelo vesela in je povedala, da je v našem vrtcu 
zelo uživala. Dejala je še, da komaj čaka, da nas spet 
obišče naslednje leto.

V tem tednu nas je obiskal gospod Mitja Zebec, ki 
je na ogled pripeljal reševalno vozilo. Najpogumnejši 
so v reševalno vozilo lahko celo vstopili in si ga pog-
ledali tudi znotraj. Nad njegovo notranjostjo so bili 
navdušeni, hkrati pa zelo presenečeni, kaj vse se skriva 
v njem. Res, hvala zelo prijaznemu reševalcu Mitju, 
za predstavitev reševalnega vozila. Prav tako iskrena 
hvala za čas, ki si ga je z veseljem vzel za naše otroke. 

Erika Janžekovič
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Pust – teden veselja in druženja v vrtcu Markovci
Praznovanje pusta ali po naše »fašenka« ni samo 

zabava in rajanje, je nekaj več. Je spoznavanje kulture 
in običajev naroda, kjer otrok živi. Nosi sporočilno 
vrednost in skrbi za ohranjanje tradicije. Večini otrok 
na območju občine Markovci je pustno vzdušje in 
šemljenje že položeno v zibko, saj jih starši vpeljemo 
v ohranjanje tega ljudskega izročila že zelo zgodaj. 
Priprave na pustni čas so se v našem vrtcu začele z 
zbiranjem idej za skupinsko masko. Odločili smo se, 
da se našemimo in spremenimo v meduze, obenem 
pa opozorimo na pomembnost varovanja in ohra-
njanja čiste VODE – enega izmed najpomembnejših 
naravnih virov na Zemlji. V četrtek, 1. 2. 2024, smo 
vzgojiteljice pripravile PUSTNE DELAVNICE, kjer so si 
otroci s pomočjo staršev izdelali masko – MEDUZE. 
Dežnike različnih barv smo okrasili s pisanimi tra-
kovi, dodali velike oči in že smo bili pripravljeni, da 

Foto: arhiv vrtca

se skupaj s šolarji Osnovne šole Markovci udeležimo 
pustne povorke. Dejavnosti so se v pustno obarvanem 
tednu dotaknile tudi spoznavanja zanimivosti o me-
duzah in likovnega ustvarjanja na to temo. Kljub temu 
da otrokom znanja o etnografskih pustnih likih našega 
območja ne manjka, si vsako leto znova z veseljem 
ogledamo zbirko etnološke dediščine v občinski stavbi. 
Med sprehodi smo si ogledovali pustne skulpture po 
vasi Markovci in opazovali pustno okrasitev v okolici. 
Najbolj veselo in glasno je bilo na pustnem rajanju, 
ko smo našemljeni v avli vrtca razigrano plesali in se 
sladkali, kot se za pustni čas spodobi. Otroci ta veseli 
čas še nekaj dni podoživljajo v svoji igri in čeprav se je 
pust že končal, na risbicah še nekaj dni zatem kraljujejo 
koranti, ruse in vsi ostali pustni liki, ki so v otroških srcih 
pustili velik vtis.

Mihela Kukovec

ELEKTRO MATERIAL IN TOPLOTNA TEHNIKA
Stojnci 19, 2281 Markovci
info@emitt.si          emitt.si

02/788 81 60          031/224 660

KABEL PP-Y

ELEKTROIN
STALACIJE

TOPLOTNE ČRPALKE

VODOVODNE IN
STALACIJE

CENTRALNE KURJAVE

PRODAJA, M
ONTAŽA, S

ERVIS

MERITVE ELEKTRO- IN
 STRELOVODNIH

 IN
STALACIJ

TALNO OGREVANJE

PREZRAČEVALNE NAPRAVE – REKUPERACIJA

NA VSA SVETILA IZ ZALOGE

-20%

PP-Y 3x1,5  =  0,57 €/m
PP-Y 3x2,5  =  0,93 €/m

*Akcija velja na gotovinsko plačilo
VELJA DO RAZPRODAJE ZALOG
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Dijak iz Bukovcev, Jaka Glažar, v Singapurju

Foto: Daniel Bedenik

Ekipa dijakov Srednje strojne šole 
Ptuj se je v mesecu septembru 2023 
kar enajst dni mudila v Singapurju na 
svetovnem tekmovanju v projektu F1 
in Schools. Na tekmovanju je sodelo-
valo 68 ekip iz kar 54 držav. Barve ptu-
jske ekipe, ki se je predstavljala pod 
imenom Lightfly in je kot prva sloven-
ska ekipa sodelovala na tekmovanju, 
so zastopali Luka Vrtič, Jure Rudolf, 
Janez Šmigoc, Marko Šalamon in naš 
občan Jaka Glažar. Ekipo sta vodila 
mentorja Gregor Gojkošek in Danijel 
Bedenik.

Omenjeno tekmovanje je namenje-
no dijakom med štirinajstim in devet-
najstim letom starosti. Ekipe pa se na 
tekmovanju predstavijo s svojim poslov-
nim načrtom in izdelanim dirkalnikom. 
Slednji je pomanjšani dirkalnik podoben 
formuli 1, in sicer izdelan v merilu 1:18, 
katerega pogon je stisnjen plin. Ekipe 
so se pomerile v dirkanju na 20 m stezi, 
kjer dirkalnik doseže povprečno hitrost 
20 m/s oziroma povprečno 80 km/h. 
Jaka Glažar je bil v ekipi štarter in s tem 
je imel pomembno vlogo, saj so o naj-
boljših odločale malenkosti in razlike 
med rezultati so bile izjemno majhne. 
Jaka je stezo prevozil v približno 1 se-
kundi, razlike med ekipami pa so merili 
v tisočinkah sekunde. Ptujska ekipa je 
na tekmovanju zasedla tretje mesto v 
hitrosti dirkalnika in prejela naziv naj-
boljše nove ekipe. Nekaj besed je z nami 
o svojih vtisih podelil tudi Jaka.

LM: Kako se je začelo tvoje sodelovanje 
v projektu in kaj te je k temu pritegnilo 
(motiviralo)?

V samem začetku me je za sodelo-
vanje navdušilo osebno zanimanje za 
motosport, katerega trenutni voditelj je 
F1, ki to tekmovanje organizira. Velika 
motivacija med samim delom pa je bilo 
zavedanje, da sem postal član prve ekipe 
iz Slovenije, ki se je udeležila svetovnega 
prvenstva F1 in Schools. Poleg tega so 
me motivirale pridobljene izkušnje, po-
vezovanje in pa vrsta znanj, ki mi jih je to 
mednarodno udejstvovanje omogočilo.

LM: Ali ste ekipo sestavili naključno 
ali po kakšnem posebnem kriteriju?

Ekipo so sestavili sodelujoči pro-
fesorji iz Strojne šole Ptuj. Izbrani 
smo bili dijaki, za katere so ocenili, 
da imamo veliko strokovnega znanja, 
smo delavni, iznajdljivi in da obenem 
znamo sodelovati tudi z drugimi člani 
ekipe.

LM: Kako ste se pripravljali na pro-
jekt? Ste stvari delali v času pouka 
ali v prostem času?

Pripravljali smo se od začetka šol-
skega leta 2022/2023. Veliko večino 
delovnih ur smo opravili v popoldan-
skem času izven rednega pouka. Do-
bivali smo se tedensko na sestankih 
v Microsoft Teamsih, v šoli in kasneje 
tudi na podjetju ZASE, elektro mon-
taže in gradbeništvo d. o. o., kjer smo 
kasneje imeli postavljeno dirkalno 
progo z namenom testiranja formul. 
Tukaj sem kot štarter treniral tudi sam 
štart, ki je bil ključnega pomena za 
končni čas formule na progi.

LM: Koliko dodatnega časa zahteva 
priprava na takšno tekmovanje?

Priprava je vzela ogromno časa. 
Tekom šolskega leta je vsak član ekipe 
opravljal svoje zadolžitve, nato pa smo 
se redno dobivali na skupnih tedenskih 
sestankih. V času počitnic smo se še bolj 
poglobili v delo. Najbolj intenzivno pa 
smo se na tekmovanje pripravljali v času 
poletnih počitnic l. 2023 na podjetju 
ZASE, d. o. o., po koncu katerih je tudi 
potekalo tekmovanje v Singapurju.

LM: Kaj je zate osebno pri tem projek-
tu bil največji izziv?

Moja primarna naloga v ekipi je bila 
pridobivanje in upravljanje sredstev 
ekipe kot Resource Manager, zato mi 
je največji izziv na projektu predsta-
vljala prezentacija samega tekmova-
nja, našega dela in ekipe potencialnim 
partnerjem (podjetjem), s katerimi smo 
kasneje sklenili partnerstva. Ko smo že 
imeli narejeno progo za dirkanje, mi je 
bila zaradi najboljšega reakcijskega časa 

med vsemi člani ekip dodeljena tudi 
funkcija štarterja formule na svetovnem 
prvenstvu. Kot štarterju mi je največji 
izziv predstavljal predvsem čim hitrejši 
štart in reakcijski čas formule. Velik izziv 
mi je predstavljalo tudi obvladovanje 
in pridobivanje novih znanj in raznih 
programov, še posebej s področja kon-
struiranja in CFD simulacij, ki smo jih 
potrebovali za razvoj formule.

LM: Ali imate kot ekipa kakšne ideje in 
načrte za naprej?

Trenutno smo v ekipi večinoma dijaki 
zaključnih letnikov, ki bomo z nasled-
njim šolskim letom pričeli s študijem, 
zato se svetovnega prvenstva ne bomo 
mogli udeležiti kot ista ekipa. Kljub temu 
pa bomo ekipi, ki se ji bo morda uspelo 
uvrstiti na svetovno prvenstvo, z vese-
ljem pomagali in jih pri delu usmerjali s 
svojim znanjem in izkušnjami. Z določe-
nimi člani ekipe smo se letos že povezo-
vali in sodelovali tudi v drugih projektih 

KROG PRIJATELJEV BRUNA GRÖNINGA
MEDICINSKO-ZNANSTVENA STROKOVNA SKUPINA

Spoštovane gospe in gospodje.
Krog za naravno življenjsko pomoč e.V. (Kreis für 

natürliche Lebenshilfe e.V.) je društvo, registrirano v 
Nemčiji, pri Okrožnem sodišču v Siegburgu (Register 
društev VR 1843), in ga Davčni urad Siegburg vodi 
kot dobrodelno in nepridobitno združenje (Sklep z 
dne 15. 3. 2017). Kreis für natürliche Lebenshilfe e.V., 
kot nosilno združenje, služi Krogu prijateljev Bruna 
Gröninga v vseh poslovnih in pravnih zadevah.

Bruno Gröning (1906–1959) je ljudem predaval 
o pomoči in ozdravitvah po duhovni poti in na pre-
davanjih je prihajalo do presenetljivih ozdravitev. Z 
uporabo njegovega učenja se, tako kot takrat, tudi 
danes dogajajo ozdravitve. Nekaj tisoč strokovnja-
kov vseh medicinskih poklicev (profesorji, zdravni-
ki, zdravilci ...), iz več kot 90 držav sveta, sodeluje 
v Medicinsko-znanstveni strokovni skupini (MWF) 
Kroga prijateljev Bruna Gröninga. V tem času je bilo 

zapisanih nekaj tisoč poročil o uspehu, ki so jih zdrav-
niki skupine MWF skrbno preverili in dokumentirali 
z medicinskimi izvidi, pridobljenimi od neodvisnih 
zdravnikov. Po vzoru Bruna Gröninga v Krogu prija-
teljev ne potekajo nikakršna medicinska svetovanja, 
pregledi ali zdravljenja.

Krog prijateljev Bruna Gröninga je zasebna inte-
resna skupnost. Pripadnost Krogu prijateljev Bruna 
Gröninga posameznika ne zavezuje niti pravno-fi-
nančno niti versko, saj lahko Krog v vsakem trenutku 
zapusti, kar se lahko primerja z dobrim, zasebnim prija-
teljstvom. Na srečanjih prijatelji govorijo o pomočeh in 
ozdravitvah po duhovni poti in izmenjujejo praktične 
izkušnje, pridobljene z učenjem Bruna Gröninga. Ude-
ležba na teh srečanjih, ki so praviloma enkrat na tri 
tedne, je prostovoljna in brezplačna. Svobodna volja 
je pomembna osnova in temeljno vodilo učenja Bruna 
Gröninga. Vsi prijatelji Bruna Gröninga, brez izjeme, 

delajo prostovoljno, to je brezplačno, iz hvaležnosti 
za pomoči in ozdravitve, ki so jih prejeli. Vsi stroški 
se krijejo izključno iz prostovoljnih prispevkov. Do-
datne informacije so na voljo na spletni strani: www.
bruno-groening.org, kot tudi “Znanost je prišla do 
besede“: https://bruno-groening-w.org/de/.

Ozdravitev po duhovni poti – 
medicinsko dokumentirano 

Informativno predavanje Kroga prijateljev Bruna 
Gröninga, v sodelovanju z avstrijsko zdravnico Eli-
sabeth Doggendorf, dr. med., bo v soboto, 9. marca 
2024, ob 19. uri, na Ptuju v Narodnem domu, Jadran-
ska ulica 13. Zagotovljeno bo simultano prevajanje. 
Vabljeni vsi zainteresirani.

kot sta ESA – European Space Agency 
(tekmovanje na področju vesoljstva) in 
Unior (tekmovanje za znanje – tekmo-
vanje povezano z ročnim orodjem), na 
katerem smo postali državni prvaki.

LM: Kje sebe vidiš v prihodnosti oziro-
ma kakšne so tvoje želje?

V prihodnosti se definitivno vidim v 
strojništvu, zato bom študiral na Fakul-
teti za strojništvo Univerze v Mariboru. 
Zaradi udeležbe na tem projektu me je 
še bolj začela zanimati avtomobilska 
stroka. Definitivno pa se želim mednaro-
dno udejstvovati, sodelovati v podobnih 
tovrstnih projektih in s tem usvojiti čim 
več različnih znanj na raznih področjih 
strojništva ter na koncu ugotoviti, katero 
od njih me najbolj zanima.

TPK
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Naši občani v tujini

V Prvencih na Vincekovo V spomin Rozi Veršič iz 
Nove vasi

Foto: Franjo Meško
Prvenski kletarji v zimski idili

Foto: osebni arhiv
Miran Klinger

V tokratni številki bomo spoznali do-
mačina, ki živi v Nemčiji. Miran Klin-
ger prihaja iz Borovcev, v Nemčijo pa 
se je preselil zaradi novih izzivov.

LM: Kaj je bil povod, da ste se odločili 
za selitev v tujino?

Davnega leta 1989 sem se odločil, 
da grem delat v Nemčijo. Takrat sem 
še bil mlad in hrepenel sem po novih 
in večjih izzivih.  Zaposlen sem bil kot 
oblikovalec kovin. S pomočjo dedka, Le-
opolda Klingerja, sem  pridobil nemško 
državljanstvo in s tem tudi možnost za-
poslitve. Najprej sem prebival daleč na 
severu, v kraju Friedland, kjer sem tudi 
skupaj z nekaj prijatelji opravil tečaj 
nemščine. Po nekaj dneh pa me je pot 
pripeljala do Bavarske, kjer sem ostal vse 
do danes.

LM: Kakšno delo opravljate danes?
Danes delam v podjetju, kjer izde-

lujemo orodja za obdelavo lesa. Tukaj, 

kjer sem zaposlen, je samo podružnica, 
glavno podjetje pa je v bližini Stuttgar-
ta. V tem podjetju sem vodja delavnice, 
kar je že od nekdaj bila tudi moja velika 
želja.

LM: Ste si v tujini ustvarili tudi družino?
Seveda, v Sloveniji sem imel tudi 

partnerko Zdenko, ki pa se je leta 1994 
preselila z mano v Nemčijo. Danes sva z 
Zdenko poročena, leta 1996 pa se nama 
je pridružil še sin Patrick.

LM: Ali se že od nekdaj radi vračate v 
domači kraj?

Ker nismo tako daleč, smo se že od 
začetka radi vračali domov, v domači 
kraj Borovce. Doma imamo tudi veliko 
sorodnikov in prijateljev, s katerimi 
imamo veliko kontaktov. Nikoli se nam 
ni bilo težko peljati nekaj ur nazaj domov 
v domači kraj.

LM: Tisti, ki vas poznamo, vemo, da 
vam je še posebej ljub fašenski čas. Kaj 
vam pomeni fašenk? Se našemite?

Res je, fašenk mi veliko pomeni. 
Vsako leto oblečem korantijo. Ko oble-
čem korantijo, bi lahko rekel, da je to 
moja druga duša. Ker pa imam sina, 

sem tudi strast do korantije prenesel 
na mlajši rod, tako sva oba s sinom za 
fašenk v korantiji. Tudi v Nemčiji se radi 
namaskiramo.

LM: Kaj za vas pomeni vaš domači 
kraj?

Domači kraj je za mene nekaj edin-
stvenega. Saj veste, kako pravi rek: doma 
je vedno najlepše, sploh doma pri mami. 
Tudi v Nemčiji nam ne gre slabo, saj 
imamo tudi tukaj sorodnike od moje 
soproge.

LM: Bi še se enkrat odločili za odhod iz 
domačega kraja v tujino?

Ni mi žal, da sem se odločil za življe-
nje v tujini, saj je to bila neka čisto nova 
izkušnja zame. Bi pa k temu vseeno 
dodal: “Ostani tam, od kod si, kajti do-
motožja se ne da zbrisati.”

Ines Strelec

Dan sv. Vinceca je za vinogradnike 
prelomnica, ki napoveduje, da se zima 
preveša v drugo polovico, dnevi se 
počasi daljšajo, trta, brajde, so priprav-
ljene za prva opravila v vinogradu, in 
tako je bilo tudi pod brajdami pri nas v 
Prvencih. To je dan, ko se vinogradniki 
in mi kletarji ženimo s trto. Ljudje so 
si pri opazovanju vremena na god sv. 
Vincenca omislili veliko rekov in prego-
vorov, s tem pa so si vlivali pogum, da 
so lažje pričeli z opravilom v vinogra-
dih in tudi z drugimi opravili na deželi. 
Sv. Vincek je izredni vremenar, saj eden 
izmed njegovih rekov pravi:»Če na Vin-
ceka sonce sije, se dobro vino v čaše 
nalije.”

Prvenski vaški kletarji smo že vrsto 
let  zvesti tradiciji, da na ta dan opra-
vimo Vincekovo rez. Na povabilo kle-

tarja in njegovega pripravnika pod 
brajde opravimo prvo rez, vsak kletar 
si odreže tri ali več rozg, rozge si odne-
semo domov, damo v lonček z vodo, 
ter jih postavimo na sončno stran, da 
rozge lepo ozelenijo do cvetne ne-
delje. Ozelenele rozge so pokazatelj, 
kakšna bo letošnja letina. Vinogradni-
ki in mi prvenski kletarji z ozelenelimi 
rozgami okrasimo tudi svoje presme-
ce. Tradicija  je tudi, da s staro kvinto 
zalijemo trto, na brajde obesimo suhe 
klobase in špeh. Naš letošnji kletar Jani 
Cimerman in njegov pripravnik Matjaž 
Leben sta tudi letos poskrbela za nas 
kletarje, da na ta lep dan in dogodek 
nismo bili lačni in žejni.

Ivan Golob, kletar 

Prvi ponovoletni praznik pod vaškimi brajdami

Na dan pred božičem lanskega leta 
se je pri osemdesetih letih poslovila 
Roza Veršič iz Nove vasi pri Markov-
cih. Roza ni bila le žena, mama, babica 
in prababica ter gospodinja, ki se je 
razdajala na majhni kmetiji od ranega 
jutra do večera, temveč je s svojo srč-
nostjo tudi rada pomagala ljudem, kjer 
se je to le dalo. Vse od mladih let je bila 
prostovoljna aktivna članica PGD Nova 
vas in tudi članica OORK Markovci. Kot 
prostovoljna gasilka je v mladih letih 
delovala v operativni enoti, dolga leta 
pa je bila vodja članic PGD Nova vas, v 
starejših letih pa se je udeleževala tudi 
vseh aktivnosti gasilskih veteranov. 
Mnogokrat je dejala, da lahko kot čla-
nica Rdečega križa pomaga s tem, kar 
je sama pridelala in morda komu s tem 
olajšala težave. Roza je bila preprosta, 

poštena ženska, ki je s svojo osebno-
stjo bogatila ljudi okrog sebe in tudi 
širše. Žal ji je bolezen pred leti one-
mogočila, da bi se še udejstvovala v 
dobrobit družbenega okolja. Pogrešali 
je ne bodo le njeni najdražji, temveč 
tudi Novovaščani in člani OORK, saj je 
vsem bila svetel zgled, kako pomagati 
sočloveku brez veliko besed, temveč 
le s srčnostjo.

Marija Prelog

KOLOFON
List iz Markovcev je glasilo Občine Markovci, ki glasilo tudi izdaja.

Uredniški odbor:

Marinka Bezjak Kolenko, Doroteja Kostanjevec, Tamara Pilinger Korošec, 
Nina Prelog, Ines Strelec, Darko Štrafela, Špela Vrtačnik

Odgovorni urednik: Matjaž Mlinarič

Lektoriranje: Doroteja Kostanjevec

Grafična priprava in tisk: Evrografis d.o.o., Maribor

Natisnjenih 1250 brezplačnih izvodov.

Naslov uredništva: Markovci 43, 2281 Markovci Telefon: 02 788 88 80

Spletni naslov: www.markovci.si, www.facebook.com/ObcinaMarkovci/

ROK ZA ODDAJO GRADIVA za naslednjo številko je petek, 3. maj 2024.
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Fašenk 2024
Kot vsako leto je tudi letošnji praznik bil pisan in 

vesel. Nagrajene skupine v sobotni povorki v Mar-
kovcih so bile: Otyken Sibirja (Mladina Bukovci), Po-
linezijci s tiki bogovi (Mala vas), Šterntalčani (Kud 
Vetrnice), Božičkova dežela z Dravskega pola, Eskimi 
(ŠD Moškanjci), mesto Agrabah (Bukovci), Stari Egipt 
(Prepolje), Pink Show (Kud Maska Stojnci), Haloš-
ki Šejki, Prinčevi trgovci iz Spuhlje, Zobki (društvo 
Kocil) in  Go-car-Go (ŠC Ptuj). Za priložene fotografije 
je poskrbela naša domačinka Kaja Kristovič – Kaissa.
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S skeniranjem QR kode lahko dostopite 
do celotne fotogalerije Markovskega 

fašenka.
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Glasni pa neslišani
Se vam kdaj zdi, da ste glasni, pa vas 
nihče ne sliši? Ali pa da se z nekom po-
govarjate, pa se vaše besede od sogo-
vorca odbijajo kot od prazne stene? 

Tudi občanom Občine Markovci se 
je v tednih pred našim svetim prazni-
kom zdelo, da nas nihče ne sliši. Sploh 
pa ne tisti, ki smo ga večinsko izvolili, 
da predstavlja našo čudovito občino in 
dobrosrčne ljudi, ki živijo v njej. V dneh, 
ko bi se morali z veseljem pripravljati na 
dni popolnega odklopa, biti še bolj, kot 
skozi celo leto ponosni na tradicijo in 
vse tiste, ki so jo pred leti z močno voljo 
in ljubeznijo do markovske zemlje vrnili 
na domača tla, je prevladala volja enega 
samega človeka. Prevladalo je brezgla-
vo trmarjenje, ki je izgledalo podobno 
otroku, ki se v trgovini v solzah spusti 
na vse štiri in z glavo skozi zid sili in izsi-
ljuje najbolj nenaravno čokolado, ki je 
lepa le na pogled, po okusu pa prazna 
in nesmiselna. Prav takšni so se zdeli vsi 
argumenti, zakaj je sprememba trase (in 
nikakor ne samo smeri) tako pomemb-
na. Izgledati lepo, duše nastopajočih 
pa bi ostale prazne. Poseg v tako živo in 
pristno stvar se je zdel kot kriminal, še 
bolj žalostno pa je bilo, da je bil obča-
nom obrnjen hrbet. 

Tudi takrat, ko smo se množično 
zbrali pred našo občinsko stavbo in iz-
razili, ne samo svoje nestrinjanje, pač pa 
tudi stisko. Bili smo glasni, pa neslišani. 

K protestu ni botrovala le spremem-
ba smeri letošnje povorke, pač pa je bilo 
razlogov več in ti so se nabirali že več 
let. Tudi v šolah smo se učili, da vzrok in 
povod nista enaka stvar. Vzrokov je bilo 

vedno več – povod pa ena sama stvar 
– v tem primeru samoodločanje o spre-
membi trase/smeri. Če ste na družbenih 
omrežjih zasledili članek priznanega fo-
tografa Arneta Hodaliča, ste lahko videli, 
da je izpostavil problematiko ohranjanja 
tradicije markovskega fašenka že leta 
2020 – takrat sta vodstvo občine in or-
ganizator povorke zahtevala, da so se 
skupine na vsakem dvorišču lahko zadr-
žale le minuto. Tako ni nobena skrivnost, 
da se za spremembe naše edinstvene 
povorke, v občini  trudijo že več let. In 
slednje ljudi, ki vsako leto prijazno, ne-
sebično in gostoljubno pripravijo svoja 
dvorišča, da lahko čisto vsak udeleženec 
povorke ali obiskovalec vzame dobrote 
ter je v centru dogajanja, zelo prizadene. 
Treba se je zavedati, da vloga vseh vasi 
Občine Markovci pri fašenku ni enaka, 
nekateri so vključeni bolj, drugi manj. 
Vsekakor pa je več kot 750 zbranih pod-
pisov peticije dovolj zgovoren dokaz, da 
se z odločitvami občine (ki ga po novem 
očitno sestavlja le ena oseba?) ne stri-
njajo le tisti, ki imajo dvorišča na trasi 
povorke, temveč tudi ljudje po ostalih 
vaseh. 

Izgubiti (pristen) fašenk za Markovča-
ne pomeni približno enako kot izguba 
piranskega zaliva za Slovence. In zakaj? 
Zavoljo neizpodbitnega ega posame-
znika, ki bi moral prisluhniti in slišati 
svoje ljudi, o spremembah razmišljati že 
vnaprej in se o njih pogovarjati (s svojimi 
občani!), predebatirati spremembe tudi 
z vsemi svetniki, ne pa tik pred zdajci, ko 
je vsakršno ukrepanje skorajda nemogo-
če? Kako se lahko dovoli, da je beseda 
enega človeka enaka več kot 750-im 

Foto: arhiv

drugim? Kako lahko nekateri mirno gle-
dajo, kako se demokracija spreminja v 
vse kaj drugega kot odločanje večine? 
Začne se pri samoodločanju, prikrivanju 
resnice, nadaljuje se pri cenzuri medijev 
ter stopnjuje z grožnjami in z maščeva-
njem ljudem, ki se s samoodločanjem 
ne strinjajo.

In nenazadnje: Zakaj je potrebno po-
segati v nekaj tako naravnega kot je naš 
fašenk? Zavoljo veljakov, ki bodo stali 
na naših občinskih stopnicah in mahali 
likom, ki v svoji popolnosti zaživijo na 
dvoriščih, pri gospodarju in gospo-
darici? In kje pred našimi občinskimi 
stopnicami je kaj od naštetega? Naj bi 

orači zaorali po asfaltu, pesem vil pa bi 
se odbijala od betonskih sten? Fašenk je 
preveč živ, lep in povezan z naravo, da 
bi bilo treba posegati v njegovo bistvo. 

Občani nismo ovce, da bi slepo sledili 
nesmiselnim ukazom. In nihče izmed nas 
ni premlad, da bi razmišljal s svojo glavo, 
ali pa ljubil in poznal tradicijo manj kot 
starejši. Vsak izmed nas, naj bo mlad ali 
star, tvori celoto in prispeva kamenček 
v mozaik pri sestavljanki naše občine. 
Občina smo občani in ne posameznik, 
ki občino vodi. In občani moramo biti 
slišani.

Anamarija Lajh in Rebeka Mikša
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Aktivnosti Etnološkega društva med fašenkom

V pričakovanju pomladi

Foto: arhiv društva
Ob večerih so v Markovcih pridno izdelovali rože in dühe iz krep papirja

Foto: arhiv društva
Člani etnološkega društva so aktivno sodelovali pri snemanju filma o fašenku

Foto: Stanko Kozel
Obiskovalci so na predstavitvi mask lahko videli nekatere markovske tradicionalne pustne like

Foto: arhiv društva
Koncert v Mariboru

»Fašenski cejt« je za Etnološko dru-
štvo Markovci eden najbolj pestrih 
delov leta, saj je ravno to obdobje v 
naših krajih zelo bogato z različnimi 
šegami in navadami, za katere je po-
membno, da jih prenašamo na mlajše 
generacije. 

Priprave na fašenk so se tako začele že 
v petek, 19. 1. 2024, s sejmom zvoncev. 
Dogodek je bil letos izveden šele drugič, 
udeležba pa spet odlična. V dvorani mar-
kovskega gasilskega doma so bili poleg 
korantovih zvoncev na voljo tudi rože in 
dühi iz krep papirja, gamaše za koran-
te, biči in drobni spominki. Čeprav je bil 
šele januar, se je lahko čutilo, da se »peti 
letni cejt« hitro bliža. Že naslednji dan je 
potekal občni zbor društva, na katerem 
smo pregledali delo preteklega leta in 
načrtovali za naprej. Naslednjo soboto, 
27. 1. 2024, se je avtobus mask odpravil 
na gostovanje v Sračinec. Tam smo se 
člani etnološkega društva na mednaro-
dni povorki predstavili kot koranti, ruse 
in medved. 

V Markovcih pa se je predfašenski čas 
začel s svečnico. V središču občine se je 
2. 2. 2024 zvečer zbralo ogromno ljudi, 
ki so čakali, da cerkveni zvon dvanajstič 

odbije. Takrat je popustila napetost pri-
čakovanja in začelo se je pokanje, na ka-
terega smo čakali od lanske pepelnice. 
Dogodek smo izvedli v sodelovanju z 
Občino Markovci, na njem pa je sodelo-
valo okrog 40 pokačev, ki se jim je prid-
ružilo več kot 50 fantov in mož z zvonci. 

V nedeljo, 4. 2. 2024, je na občin-
skem dvorišču potekala predstavitev 
etnografskih mask. Dogodek je bil dobro 
obiskan, opazovalci so lahko videli ruse, 
vile, kopjaše, körike, kopajo, piceke, 
medveda in korante. Predstavljen je bil  
glavni namen teh likov in kakšne so šege 
ob njihovih obiskih.

V prvih dveh tednih februarja so 
se koranti predstavili tudi izven naše 
občine. V sodelovanju z Etnološkim dru-
štvom Prforcenhaus iz Kostanjevice so 
se predstavili v nakupovalnem središču 
v Krškem, podali pa so se tudi v Prek-
murje. Medtem ko so moški po vaseh in 
Sloveniji zvonili z zvonci, so ženske ob 
večerih v gasilskem domu pridno izde-
lovale rože in dühe in tako poskrbele, da 
so bili Markovci pisano okrašeni.

Na mastno nedeljo smo se z dru-
štvom spet odpravili na gostovanje. Na 
povabilo Etnološkega društva Prforcen-
haus smo se udeležili povorke v Kosta-

njevici na Krki, kjer smo se predstavili s 
koranti, rusami in medvedom.

Kljub turbulentnim časom je društvo 
aktivno delovalo in pokazalo, da zna 
držati skupaj. S svojimi dogodki smo se 
trudili za ohranjanje tradicije in predsta-

vitev likov domačinom, ki jim ob fašenku 
zaigra srce, kot tudi drugim obiskoval-
cem, ki so jim naše šege manj poznane. 

Špela Vrtačnik

V dneh, ko smo že na polovici mese-
ca februarja, se v Komornem zboru 
Glasis intenzivno pripravljamo na pe-
stro dogajanje v pomladnih mesecih, 
hkrati pa se s hvaležnostjo oziramo 
nazaj, v predpraznični in praznični 
mesec december, ko smo nastopili na 
dveh koncertih.

Na povabilo rektorja cerkve svetega 
Alojzija v Mariboru, duhovnika Primoža 
Lorbka, smo v sredo 20. decembra 2023 
ob 20. uri v Alojzijevi cerkvi na Glavnem 
trgu v Mariboru izvedli samostojni bo-
žični koncert. Koncert sta organizirala 
Univerzitetna župnija Maribor in Aka-
demsko združenje Amos.

Predstavili smo se s petnajstimi izbra-
nimi skladbami. Mariborski publiki smo 
se tokrat predstavili četrtič, v tej cerkvi 

pa smo nastopili prvič. Kljub ostremu 
mrazu in pozni uri je bila cerkev polna 
zadovoljnih obiskovalcev, med katerimi 
je bilo videti tudi kar nekaj naših zvestih 
poslušalcev iz domačih logov. V torek, 
26. decembra 2023, smo kot vsako leto, 
kot sekcija nastopili na tradicionalnem 
božičnem koncertu, ki ga organizira 
naše krovno društvo KUD Markovski 
zvon. Tokrat je bila rdeča nit Avsenikova 
glasba, programska vodja koncerta pa 
odlična in profesionalna Rebeka Mikša.

Zapeli smo eno Avsenikovo, ostali 
dve sta bili božični, ena v moški in druga 
v ženski izvedbi.

Kot že napisano smo trenutno v in-
tenzivnih pripravah na pestro pomlad. 
V našem načrtu je eno tekmovanje, 
nastopi na občinski in območni reviji, 
vmes se bo zgodil kakšen predtekmo-

valni koncert ali dva, za mesec junij pa 
obljubljamo nekaj velikega, nekaj, kar se 
je zgradilo v lani septembra dopolnjenih 
desetih letih našega ustvarjanja.

Več razkrijemo pred samimi dogodki.
Hvala za vso podporo.

Martina Horvat
Predsednica KZ Glasis
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Začetek obnove mostu Borl v Dolanah

Posvet gasilskih veteranov Gasilske zveze 
Markovci–Cirkulane–Zavrč

Prelomnica za Pgd Stojnci

V mesecu novembru smo gasilci PGD 
Stojnci pomagali podjetju IPI Rogaška 
pri postavitvi montažnega odra pod 
mostom Borl na reki Dravi.

Sodelovanje z omenjenim podjetjem 
je potekalo že v letu 2022, ko smo po-
magali pri obnovi mostu v Markovcih 
čez kanal reke Drave za hidroelektrar-
no Formin. Ker smo takrat svoje delo 
odlično opravili, so nas tokrat pozvali k 
sodelovanju na most čez reko Dravo v 
Dolanah. Razmere in delo je bilo tukaj iz-
redno težko in zahtevno. Reka je ravno v 
tistih dneh pred začetkom del poplavlja-
la v spodnjem toku pod jezom Markovci 
in je bil vodostaj dokaj visok, s pomočjo 
čolna pa del nismo mogli opravljat. Kljub 

napovedim, da se bo tok zmanjševal, je 
prvi dan tok nihal tudi po 50 cm v višino. 
Kljub temu smo varno in uspešno pri-
čeli z deli. Delo je potekalo pod izre-
dnimi varnostnimi pogoji, saj smo bili 
ves čas del v vodi, ki je imela le okoli 8 
stopinj Celzija. Globina pod mostom je 
od terena nihala tudi za 2 m, dodatno 
nevarnost so nam povzročale naplavine 
okrog stebrov mostu. Oprema gasilcev 
pri tem delu je bila suha obleka z vso 
varovalno in zaščitno opremo. Skupaj 
nas je sodelovalo 7 članov, v 5 dneh pa 
smo opravili 90 delovnih ur.

Dejan Zemljarič

Foto: arhiv

Foto: arhiv
Številčni obisk gasilskih veteranov

Foto: arhiv

Gasilci iz Stojncev smo v soboto, 3. 2. 2024, imeli 
101. redni občni zbor društva. Za druga društva 
morda »le še en občni zbor« vendar za nas Stoj-
nčane in stojnske gasilce prelomnica v gasilskem 
društvu. Naš dosedanji predsednik Dejan Zemlja-
rič je svojo funkcijo predsednika predal naprej. 
Nov predsednik gasilskega društva Stojnci je tako 
postal Simon Kostanjevec. V imenu gasilskega 
društva smo se dosedanjemu predsedniku Deja-
nu zahvalili s temi besedami:

Dejan!
Gasilske in gasilci smo pokončni ljudje. Bistvo 

našega poslanstva in naše etike je enakopravno so-
delovati, graditi in ustvarjati, ne škoditi drugim ter vse 
opravljati z znanjem in s spoštovanjem. In vse to našte-
to si prav ti, Dejan, v času svojega predsednikovanja 
vzpodbujal v našem gasilskem društvu. 16 let je dolgo 
obdobje, ki je bilo polno uspehov, skupnih izzivov in 
lepih trenutkov. Skupaj smo kot društvo dosegli zares 
veliko. Za vsem tem dogajanjem v društvu si stal prav 
ti. Zavedaj se, da vemo, koliko si postoril za nas, za naše 
društvo, da smo videli tvojo požrtvovalnost, tvoje ure 
v gasilskem domu in da vemo, da je teh ur za gasilsko 
društvo bilo kar nekaj opravljenih tudi potem doma. 
Tvoja strast do gasilstva nas je pripeljala na zares visok 
nivo v gasilstvu. Zahvaljujemo se ti za vso potrpežlji-

vost z nami, za vso predanost funkciji, za vse trenutke, 
dogodke, katere smo izpeljali pod tvojim vodstvom, za 
vso tvojo odrekanje. Vedi, da se od tebe ne poslavljamo, 
pričakujemo, da ostaneš med nami, nam pomagaš in 
svetuješ kot si nam vedno vedel, saj veš kako pravijo: Biti 
gasilec je način življenja. 

Tako smo se našemu Dejanu zahvalili za opravljenih 
častitljivih 16 let funkcije predsednika, hkrati pa smo 
na občnem zboru predstavili tudi novega predsedni-
ka, Simona Kostanjevca, ki je v našem društvu stopil v 
zares velike škornje. Simon je v gasilskih vrstah že od 
majhnih nog. Do sedaj operativec v funkciji podpovelj-
nika, vedno pripravljen na vsako intervencijo, vaje, delo 
ali pa le na druženje v gasilskem domu. Simon pravi, 
da ima gasilstvo v srcu, kar je tudi s svojimi dejanji v 
društvu do sedaj že dokazal, zato smo vedeli, da bo 
prav on tisti pravi, ki lahko nadomesti dosedanjega 
predsednika.

Stojnski gasilci imamo zelo radi oba, tako »starega« 
predsednika kakor tudi »novega« predsednika društva. 
Dejan nam je obljubil, da se od gasilstva nikakor ne 
poslavlja, Simon pa, da bo novo funkcijo sprejel resno 
ter društvo vodil z razumevanjem, skrbel za vse genera-
cije in sprejemal nove izzive ki nam bodo prišli naproti.

Vedi, da nikakor ne dvomimo vate, Simon! Dejan, 
tebi pa v imenu društva zahvala iz srca! 

Na občnem zboru je društvo prvič podelilo tudi 

V četrtek, 15. februarja 2024, se je v 
PGD Bukovci zbralo precejšnje število 
gasilskih veteranov, ki so se prvič sreča-
li na posvetu gasilskih veteranov v GZ 
MCZ.  Glavnina posveta je bilo preda-
vanje priznane psihiatrinje, dr. Jožice 
Gamse, z naslovom: Kako si lahko sam 
pomagam, da demenca ne napreduje. 
Gamsetova je na zelo poljuden način 
predstavila oblike demence, potek ra-
zvoja bolezni, predvsem pa je dala po-
udarek preventivi. To so različne oblike 
druženja, petje, glasba, družabni plesi, 
učenje glasbenega instrumenta, branje, 
različne vrste umetnosti in seveda za 
ključno skupino starejših prostovoljnih 
gasilcev – veteranov, da so še naprej 

aktivni v gasilskih društvih. Zelo po-
membno je torej to, da smo aktivni tudi 
v starejših letih. Vodja komisije za vete-
rane, Ivan Golob, je predstavil delova-
nje komisije in načrte za letošnje leto in 
veterane povabil, da se aktivnosti ude-
ležujejo v čim večjem številu, saj je tudi 
druženje in izmenjavanje mnenj zelo 
pomembno, saj se s tem posameznik 
trudi nekaj narediti za boljšo kvaliteto 
življenja v tretjem življenjskem obdobju. 
Navzoče sta pozdravila tudi predsednik 
in poveljnik GZ MCZ. Vsekakor je posvet 
bil več kot uspešen, saj so bili prisotni 
veterani  zelo zadovoljni z izbranim pro-
gramom. 

Marija Prelog

društvena odlikovanja III. stopnje 12-im članom ga-
silskega društva Stojnci. Odlikovanja in listine je dru-
štvo izdelalo ob 100-letnici in so namenjena članom, 
društvom in drugim posameznikom ter ustanovam, 
ki bodo skozi leta glede na trud in vloženo delo na 
predlog upravnega odbora prejeli ta odlikovanja.

Anja Lenart

Dosedanji predsednik predaja funkcijo podmladku društva
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Markovski folklorniki po uspešnem letu zagnano naprej

Foto: arhiv društva
Karneval na Ptuju

Foto: Stanko Kozel
Folklorniki so zaplesali tudi na poroki svoje bivše plesalke

Leto 2023 je bilo za Folklorno dru-
štvo Anton-Jože Štrafela Markovci iz-
jemno produktivno in uspeha polno. 
Zaključili smo ga z izdajo zbornika ob 
50-letnici delovanja ljudskih pevk ter 
z dvema nastopoma plesne skupine 
z godci. Prvi je bil 25. novembra na 
koncertu Folklorne skupine Cirkula-
ne, naslovljenem Vse je v očeh, kjer 
smo zaplesali dve koreografiji, drugi 
pa 29. decembra na Polenšaku, kjer 
je Turistično društvo Polenšak organi-
ziralo prireditev ob 70-letnici obstoja 
sekcije Predic TD Polenšak. Tudi tam 
smo zaplesali dvakrat in ob tem po-
kazali oboje folklorne kostume, ki jih 
premore naše društvo.

V novo leto smo vstopili zagnano – 5. 
januarja 2024 smo v dvorani PGD Zabov-
ci organizirali Novoletni mladinski ples. 
Obiskali so nas mladi tako iz Markovcev 
kot iz (širše) okolice, med drugim tudi iz 
Haloz in Dolenjske. Naučili smo se ple-
sati disko, igrali smo se glasbene stole, 
pili smo koktejle in se vrteli na plesišču. 
Številčna udeležba in nasmejani obrazi 
na fotografijah dokazujejo, da smo se 
na že četrtem Mladinskem plesu imeli 
vrhunsko.

20. januarja smo nato plesalci, godci 
in kopjaši na poroki presenetili bivšo 
plesalko Anjo. Lepo je bilo!

V soboto, 27. januarja 2024, smo se 
številčno zbrali v gostišču Majda v Spuh-

lji – čas je bil za redni letni občni zbor. 
Poročila o aktivnosti sekcij v lanskem 
letu smo brali kar 45 minut, toliko se je 
dogajalo! Med drugim smo lani priredili 
koncert in izdali zbornik ob 50-letnici 
delovanja ljudskih pevk, nato celovečer-
ni koncert ob 85-letnici društva, prejeli 
smo kar tri zlata priznanja – plesna sku-
pina za nastop na državni reviji, ljudske 
pevke in pevke ljudskih pesmi Kitice pa 
za doseganje državne ravni; šli smo na 
gostovanji v Piran in Nemčijo, imeli in-
tenzivne vaje, nastope na porokah in še 
in še. S pravo ekipo se res vse zmore in 
lani smo to zagotovo dokazali.

Tudi letošnji fašenk je bil kot vsako 

leto pester – kopjaši in vile smo se ude-
ležili obeh ptujskih karnevalskih povork, 
markovskega fašenka in predstavitve 
etnografskih pustnih likov za občino, 
kopjaši pa so poleg tega še sodelovali 
pri snemanju filmčka na Dominkovi do-
mačiji in plesali na povorkah v Spuhlji, 
Bukovcih in Stojncih. Med vsem tem so 
Kitice zapele še na občnem zboru PGD 
Stojnci.

Veliko se nam dogaja in prav je tako! 
V novo leto vstopamo z veliko energije, s 
svežimi idejami, z zagonom ter s starimi 
in novimi prijatelji.

Lea Roškar

Rimski cesar Teodozij I. Veliki in bitka na Ptujskem 
polju leta 388

Vir: Wikipedija
Flavius Theodosius Augustus oz. Teodozij I., 
67. cesar Rimskega cesarstva

Julija leta 388 se je na Ptujskem polju odvila prva 
državljanska vojna za cesarski prestol. Cesar Teodo-
zij 1. Veliki je v svojo vojsko zbral večino tujce, med 
njimi Hune, Alane, Zahodne Gote in Franke in z njimi 
14. junija leta 388 krenil na vojaški pohod. Krenil je iz 
Soluna proti severu po dolini rek Vardarja in Morave, 
nato proti SV po dolini Save ter s pešaki in konjenico 
julija leta 388 premagal in razbil Maksimove bojne 
enote pri Sisciji (danes Sisak).  Poleti istega leta je nato 
v borbi za rimski prestol prodrl po rimski glavni cesti 
naprej proti Aquae Iasse (danes Varaždinske Toplice), 
Aquae Vivae (danes Vinica na Hrvaškem) po cesti proti 
reki Dravi in prišel do naselbine ter nedvomno tudi do 
poštne postaje Re(a)miste (današnji Zavrč).

Poti ni nadaljeval po ozkem pohodu proti vzhodu 
proti Borlu, saj je imel na levi dokaj strme haloške griče, 
na desni pa  globoko strugo reke Drave, kjer se rimska 
vojska ni mogla pravočasno razviti v bojno formaci-
jo. Reko Dravo je nedvomno prečkal, po pontonskem 
mostu, za gradnjo kakršnega so bili rimski vojni in-
ženirji pravi mojstri ter tako z rimsko vojsko prišel na 
Ptujsko polje.

Na Ptujskem polju cesarja Teodozija 1. in njegove 
armade ni pričakala nasprotnikova vojska in cesar je 
lahko mirno razporedil svoje enote ter se pripravil na 
boj z ostanki Maksimove vojske, ki jo je tokrat vodil 
njegov brat Marcelin. V zgodnjem avgustu leta 388 
je prišlo do dvodnevne krvave bitke. Prvi dan bitke ni 
prinesel odločitve, naslednji dan pa je del Marcelinove 
vojske prestopil na nasprotnikovo stran in bitka je bila 
odločena ter se končala z zmago cesarja Teodozija 1. S 

to zmago so se cesarju Teodoziju odprla vrata naprej 
proti Celeji in Emoni in v Italijo, kjer je 28. avgusta 388 
dokončno porazil Maksima in kot prvi dosegel zmago v 
državljanski vojni. Druga, odločilna državljanska vojna 
med Teodozijem I. in samodržcem na zahodu Evgeni-
jem, pa se je odvijala na Vipavskem polju leta 394 in 
končala zmagovito za cesarja Teodozija 1. Velikega.

Tako je Teodozij 1. Veliki  postal sam cesar združe-
nega rimskega cesarstva. Bitka na Ptujskem polju leta 
388 in bitka pri Mrzli reki v Vipavski dolini ne izstopata 
le zaradi državljanske vojne. To sta bili zadnji bitki med 
kristjani in barbari v rimskem času na našem ozemlju 
in je pomenila poraz poganskih verovanj in vstaje-
nje nove vere, krščanstva. V 4. stoletju je tako v rimski 
državi prevladala nova vera, krščanstvo.

Toda, kje je bilo bojišče? O terenu ni podanih ni-
kakršnih zapisov. S »Pakatovim zapisom« si lahko 
pomagamo le toliko, da izvemo, da je bilo bojišče 

obdano z gozdovi in da je bila v bližini voda. Pakatov 
opis namreč priča, da so premagani vojaki bežali toliko 
časa, dokler niso dosegli gozdov in vode. Če so bile 
Marcelinove vrste predrte, je lahko imel ta gozd in 
vodo za svojim hrbtom. Avtorica arheologinja Marija 
Lubšina Tušek je v skici »Domnevne poti armade cesar-
ja Teodozija I. Velikega na Ptujsko polje« in domnevno 
mesto bitke v zgodnjem avgustu leta 388 umestila na 
polje med vasmi Bukovci, Prvenci, Sobetinci, zato je 
ta dogodek zelo pritegnil mojo pozornost. Branko Ce-
stnik, avtor romana Sonce Petovione, je na  predstavitvi 
svojih knjig dejal, da bi se naj ta bitka zgodila na polju 
pri Gorišnici. Kljub temu, da naj bi se  spopadli dve 
številčni večtisočglavi vojski, do danes še ni bil najden 
noben konkretni dokaz, ki bi z gotovostjo potrdil točen 
kraj spopada. Glede na to, da je bila vojaška oprema 
dragocena, so seveda pobrali tudi razne sulice, sablje, 
ščite in drugo opremo, ki je ležala na bojišču, zato bi 
bile morebitne najdbe zelo skromne. Naj zaključim 
z besedami omenjenega avtorja: »Bitka na Ptujskem 
polju« še čaka kakšnega raziskovalca ali romanopisca, 
da jo ubesedi. Več o tem morda v prihodnje.

Alenka Rižnar

Literatura: 
Kokot M., Petoviona v 4. stoletju, Diplomska naloga, Lj. 
2020.
Tušek I., Čas rimskega cesarstva, Dediščina Zavrča, 
Zbrano gradivo delavnic, Maj 2021.
Železnik A., Bitka pri Petovioni 388.
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Decembra je odzvenel 20. Miklavžev koncert
Koncert so pripravili ob 100-letnem delovanju Društva godba na pihala Občine Markovci

Spoštovane občanke in občani Obči-
ne Markovci, za nami je lep jubilej, ki 
smo ga obeležili 10. decembra 2023 s 
tradicionalnim 20. Miklavževim kon-
certom, na katerem smo proslavili 
100 let delovanja Društva godba na 
pihala Občine Markovci. S ponosom 
lahko povemo, da je bil odziv na kon-
cert resnično fantastičen, kar nam po-
trjuje, da delamo dobro in da nas tako 
domači občani kot tudi gostje od dru-
god pridejo z veseljem poslušat. Naš 
koncert se je prepletal z zgodbo, ki se 
je začela leta 1923. Pa jo skupaj obu-
dimo še enkrat.

Iskali so nadomestili, medtem pa je 
organizacijo godbe začasno prevzel še 
danes zelo aktiven član in podpredse-
dnik godbe, gospod Janko Kelenc. To 
vmesno obdobje je zaznamovala pred-
vsem prezgodnja smrt kapelnika gos-
poda Janeza Bezjaka, od katerega so se 
poslovili leta 1995. Danes pa lahko s po-
nosom med godbeniki poslušamo tudi 
njegovega vnuka na klarinetu, Anžeta 
Bezjaka ter Janezovega zeta, Stanka Bez-
jaka. Novo obdobje je obrodilo sadove. 
Na pobudo takratnega svetnika in veli-
kega navdušenca godbe gospoda Mirka 
Janžekoviča in po veliki želji vseh godbe-

certih že igrali, in gredo »lepo v uho«, 
spustili nismo skladbe, s katero smo na 
tekmovanju Vinka Štrucla v Ormožu do-
segli zlato plaketo, Alvamar Overture. 
Slišala se je še Kekčeva pesem, Bratovšči-
na sinjega galeba, Sreča na vrvici (le-te 
so svojimi krasnimi vokali zapele naše 
godbenice Zala, Teja in Kaja), Po jezeru 
bliz' Triglava, venček Avsenikovih, Sveta 
noč in mnoge druge. Nekaj je bilo novih 
skladb: Tabor 98, Fiesta Latina, A Klezmer 
karnival, Gorenjska …

Prvi gostji koncerta sta bili kar naši 
članici, Pia Majerič in Anamarija Lajh. 
Na klavirju ju je spremljala Anamarijina 
sestra Angelika. Tako smo lahko prisluh-
nili dvema krasnima umetninama izpod 
rok njunih flavt ob spremljavi klavirja. 

V goste smo povabili tudi legendo 
slovenke glasbene scene, Alfija Nipiča in 
njegove muzikante. Za začetek so nam 
zaigrali nekaj njihovih skladb, nato smo 
skupaj izvedli skladbo z naslovom Se po-
horje vidi. Za konec smo, tako kot se spo-
dobi, skupaj izvedli še Alfijev Silvestrski 
poljub, z nami pa je zapela tudi publika. 
Ob tej priložnosti bi se želeli gostom še 
enkrat zahvaliti za udeležbo in popestri-
tev večera. 

Zahvaljujemo pa se tudi voditeljici 
večera, Jasni Kuljaj, za vodenje koncer-
ta. Veseli smo bili njenega zabavnega 
prispevka, kjer se nam je predstavila še 

Foto: Kaja Kristovič - Kaissa

kot »Helena Blagne«. Po zapeti pesmi je k 
sodelovanju pri nagradni igri Kolo sreče 
povabila domačega župnika, gospoda 
Janeza Maučeca. Skupaj sta izpeljala 
spontan in smeha poln kratek program.

Iskrena hvala našemu dirigentu, prof. 
Damijanu Kolariču, za vso potrpežljivost 
in pomoč, da smo lahko koncert izpeljali 
tako, kot smo si želeli.

Ob koncu se zahvaljujemo vsem do-
natorjem in sponzorjem, Osnovni šoli 
Markovci, Občini Markovci, gospodu 
županu Milanu Gabrovcu za lepe besede, 
ki nam jih je namenil, fotografinji Kaji 
Kristovič (Kaissi) za čudovite fotografi-
je, Darinki Meznarič in Majdi Kelenc za 
pomoč pri pogostitvi, snemalcem SIP TV 
in vsem, ki so nam kakorkoli pomagali 
pri izvedbi in pripravi koncerta.

Največja zahvala pa velja vam, dragi 
naši zvesti poslušalci in gostje koncerta. 
Brez vas in vaših iskrenih aplavzov ne bi 
bilo tako čarobno, kot je bilo. Resnično 
smo uživali v vaši družbi. Hvala tudi za 
vaše prostovoljne prispevke.

Godbenice in godbeniki vam želimo 
obilo lepih trenutkov in naj nas tudi v 
prihodnje druži glasba in prijateljstvo.

Boštjan Arbeiter, 
predsednik Društva godba na pihala 

Občine Markovci

Pred 100 leti se je porodila ideja po 
ustanovitvi godbe. Tisti čas je v vasi 
Stojnci deloval moški pevski zbor, ki ga 
je takrat vodil organist Jože Kegl. Sprva 
je godba štela le devet članov. Vse skupaj 
pa se je začelo na Kvarovi kmetiji v Stojn-
cih, ko je godba začela delovati pod okri-
ljem gasilskega društva Stojnci. Takrat 
je kot prvi dirigent zavihtel dirigentsko 
palico Josip Kegl, vodja godbe pa je bil 
Franc Šmigoc. Ker se je izkazalo, da je 
bila to dobra ideja, se je z leti število 
članov večalo in posledično se je vrstilo 
tudi vedno več nastopov. V letu 1935 se 
je število godbenikov razširilo in poleg 
Stojnčanov so se v godbo vključili tudi 
godbeniki ostalih vasi naše občine. Med 
drugo svetovno vojno je godba prene-
hala delovati, zato so fantje takoj po osa-
mosvojitvi ponovno prijeli v roke instru-
mente in se vključili v prosvetno društvo 
Bukovci pod vodstvom Franca Šmigoca 
vse do leta 1975. Nato je vodenje prevzel 
takratni prvi Keglov učenec na klarine-
tu, Janez Bezjak, ki je že prej večkrat kot 
gost pomagal na raznih prireditvah. Pod 
taktirko takratnega dirigenta gospoda 
Janeza Bezjaka so se nastopi kar vrsti-
li. Leta 1983 so ob 60-letnici delovanja 
godbeniki pripravili koncert, v goste so 
povabili takrat zelo znan ansambel iz 
naše občine, Ansambel Toneta Kmetca.

V letu 1985 je godba prenehala z 
delovanjem, saj se je dirigentski palici 
odpovedal dirigent Janez Bezjak. Kljub 
zatišju je pogosto in povsod beseda 
nanesla tudi na godbo, saj so ostali živi 
spomini na njene zvoke, ki so jih občani 
ponovno želeli slišati.

nikov in občanov se je leta 1999 v gostil-
ni pri Ribeku v Stojncih sklenilo ponovno 
nadaljevanje godbe na pihala kot sekcija 
folklornega društva Markovci, katerega 
prvi predsednik je postal prav gospod 
Mirko Janžekovič. Predsednikovanju je 
nato sledil Janko Kelenc. nato še Danilo 
Kostanjevec, trenutni predsednik pa je 
Boštjan Arbeiter, ki je funkcijo prevzel 
leta 2017. Prva kapelnica po novi usta-
novitvi je bila domačinka prof. Helena 
Bezjak iz Markovcev, leta 2010 je vode-
nje prevzel prof. Peter Gojkošek iz Šikol, 
od leta 2022 pa godbo vodi prof. Dami-
jan Kolarič, ki prihaja iz okolice Maribo-
ra. Potrebno je poudariti, da je danes še 
vedno aktivni član Janko Kelenc edini, ki 
je deloval in nastopal pod taktirko vseh 
dirigentov v zadnjem obdobju. Med 
koncertom smo večkrat tudi izpostavili 
naše najstarejše člane: Janka in Stanka 
Kelenca ter Milana Meznariča, na katere 
smo še posebej ponosni.

Zelo smo veseli tudi plakete JSKD 
Slovenije za 100 let delovanja društva. 
Danes je godba zelo aktivna na glas-
benem področju, saj se udeležujemo 
raznih tekmovanj, koncertov, pustnih 
povork, revij ipd. po Sloveniji, pa tudi 
v tujini. Najbolj smo prepoznavni pred-
vsem po tradicionalnem Miklavževem 
koncertu, občinskih prireditvah, nasto-
pih pred cerkvijo sv. Marka in seveda na 
pustnih povorkah. Zelo smo ponosni na 
naš podmladek, ki ga je vsako leto več, 
hkrati pa vabimo vse, ki imajo željo igrati 
kakšen instrument, da se nam pridružijo.

Koncert se je prepletal s skladbami, 
ki smo jih člani godbe na preteklih kon-
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Pridružite se sajenju medovitih rastlin

Foto: arhiv

Čebelarji se zavedamo pomena ohra-
njanja okolja, saj vsaka večja spre-
memba vpliva na naše čebele in dru-
ge opraševalce. Prav zato smo se pri 
Čebelarski zvezi Slovenije odločili 
narediti korak naprej in prispeva-
ti k zmanjšanju negativnega vpliva 
na okolje. Letos, že tretje leto zapo-
red, bomo ozaveščali širšo javnost o 
pomenu sajenja medovitih rastlin s 
projektom »Dan sajenja medovitih 
rastlin«.

Spoznavamo, da je nujno ohraniti 
naravo v ravnovesju, kot smo jo preje-
li od prednikov. Spoštovanje pravil, ki 
vladajo v naravi, ter vračanje tistega, 
kar ji vzamemo, sta ključnega pomena. 
Namen projekta je, da naši otroci kot 
tudi širša javnost spoznajo medovite ra-
stline, se zavedajo njihovega pomena, in 
na koncu imamo vsi skupaj korist. Opra-
ševalcem omogočimo vir medičine in 
cvetnega prahu na medovitih rastlinah, 
jeseni pa nas te rastline nagradijo s pri-
delki, ki jih uživamo vse do prihoda nove 
pomladi.

Prostor, ki ga želimo nameniti me-
dovitim rastlinam, je odvisen od same 
velikosti. Lahko gre za cvetlična korita 
na balkonu, majhen vrtiček, njivo ali celo 
javne površine. Pri cvetličnem koritu 
imamo številne možnosti izbire medovi-
tih rastlin, kot so bazilika, timijan, melisa, 
nizka sončnica, ameriški slamnik in še 
mnoge druge.

˝Odkrijte čarobni svet medovitih 
rastlin! Izvejte več o njihovih lastno-
stih in kako jih lahko uspešno zasadite 
v svojem vrtu. Skenirajte QR kodo in se 
podajte na raziskovanje, ki ga ponujajo 
medovite rastline.˝

Na večjih površinah (vrtovi, javne 
površine) se lahko odločimo za zasadi-
tev dreves, kot so divja češnja, kostanj, 
javor, lipa. Na vrtovih in javnih površi-
nah lahko poleg medovitih začimb in 
dišavnic posadimo tudi grmovnice, na 
primer vrtnice. Za vzdrževanje estet-
skega videza parkov in zelenih površin 
občine spodbujamo h kasnejši košnji, 
zlasti po cvetenju rastlin, kar prispeva k 
obogatitvi okolja in privabljanju števil-
nih opraševalcev.

Možnosti za sajenje medovitih rastlin 
na njivah so prav tako obsežne, na 
primer: sončnice, buče, ajda, mak, oljna 
ogrščica, facelija, detelja in še mnoge 
druge. S tem se ne-le izboljša biotska 
raznovrstnost, ampak tudi spodbuja 

opraševanje rastlin, kar ima pozitiven 
vpliv na ekosistem.

Letos bomo izpeljali »Dan sajenja me-
dovitih rastlin«, ki bo potekalo v soboto, 
23. marca 2024. Gre za edinstveno pri-
ložnost, da vsi skupaj prispevamo k sa-
jenju medovitih rastlin. Namen je zelo 
širok, saj s tem pomagamo čebelam, 
opraševalcem, prispevamo k razno-
vrstnosti medu in ostalih čebeljih pri-

delkov ter lokalno pridelanega sadja in 
zelenjave. S sajenjem medovitih rastlin 
tudi zmanjšujemo izpuste ogljikovega 
dioksida (CO2) in s tem zmanjšujemo 
ogljični odtis.

Vabljeni, da se nam pridružite in 
skupaj posadimo medovite rastline za 
lepši jutri.

Tomaž Samec
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V spodnji mreži se skrivajo naslednje besede: BIČ, BOZJAK, BRUS, DUH, 
KOPAJA, KOPJAŠI, KORANT, KÖRIKA, MEDVED, MELIKA, ORAČI, PICEKI, 
RUSA, VILE. Če jih poiščete, iz preostalih črk dobite geslo.

Homo Digitalis
Kaj je tisto, kar dela človeško vrsto 

tako posebno? Naši možgani na ste-
roidih? Pohlep na jedrskem pogonu? 
Morda nenasiten apetit po podrejanju 
okolja in drugih vrst? Ali pa narcisoi-
dna odvisnost od (a)socialnih omrežjih, 
kjer število všečkov določa našo tržno 
vrednost? Čakaj malo. Kaj pa, če sploh 
ne gre za nobeno izmed naših opeva-
nih lastnosti, temveč za nekaj povsem 
preprostega, nekaj takega, kot je brisa-
nje riti ali vrtanje po nosu? Kaj pa, če 
smo le nevedne marionete na dirigent-
ski palici vsemogočnega stvarnika? Zna 
biti. Razen, če je vse skupaj laž in smo 
pač del enačbe v teoriji kaosa, kjer ni-
kakor ne moreš predvideti končnega 
rezultata. Nič hudega, za to bo že pos-
krbela madam Umetna Inteligenca. Kra-
ljica logaritmov, digitalna Mata Hari, ki 
nam hkrati prodaja odrešitev in konec 
ere homo sapiensa. Je edina boginja, 
ki jo priznavajo transhumanisti. Ti ver-

jamejo v neizogibno spojitev človeka 
in stroja, kjer bomo v neki točki sami 
postali bogovi. Čudovita sinteza organ-
skega in umetnega v novo vrsto Homo 
Digitalis. Vsi lepi, zdravi, srečni in večno 
mladi. Kiborgevski raj na zemlji. Ja, če 
še zmeraj verjameš v Božička, potem 
ja. Resnica je, da bo božanstvo dosto-
pno samo za tiste z zelenci. Kajti prej ko 
slej, tako kot vse ostale izume, ki so bili 
prvotno namenjeni za dobrobit človeka, 
bodo tudi tukaj prevzeli volan elitizira-
ni oligarhi. Za nas, legitimne sužnje, se 
razen zvišanja delovne dobe na 300 let, 
ne bo kaj dosti spremenilo. Po potrebi 
nam bodo pač zamenjali pokvarjen del 
telesa in šibaj dalje miško, delaj mi dnar. 
Žalostno, toda človeštvo je že zdavnaj 
prešlo mejo odvisnosti od digitalne 
tehnologije, ki nas v bistvu le oddaljuje 
drug od drugega, predvsem pa od sebe. 
In kaj nam na koncu preostane? Ja nič, 
Joža, daj tu liter liter. Pa telefon mi malo 
posodi, da vidim, če me je kdo všečkal.

Črtomir Vor

KOLUMNA

ŠE VEŠ, KAK GUČIŠ?

STRAN ZA KRAJŠI DAN

OSMEROSMERKA

SUDOKU

V Markovcih imamo svoj poseben 
govor, ki bogati našo etnografsko 
dediščino. Imenuje se markovsko 
mednarečje. Zinka Zorko ga je opre-
delila kot mednarečje med haloš-
kim in prleškim narečjem. V našem 
govoru lahko najdemo veliko nareč-
nih besed, ki so večina slovanskega 
izvora, kar nekaj jih je prevzetih iz 
nemščine, manj pa iz madžarščine. 

V tej številki je pred vami nekaj naših 
narečnih besed, ki se navezujejo na 
molžo krav in uporabo mleka.

• nafojtratị: nahraniti
• poštriglatị: pokrtačiti
• ópravica: opravilo
• ejnfoh: enostavna
• fojter: hrana
• živad: živali
• kolna: kolena
• dojača: posoda za molžo
• ponücatị: uporabiti
• žgejnkị: žganci
• hejdiskị: ajdovi
• düle: posoda za kisanje mleka
• fselo: usedlo
•  vrhje: plast, ki se naredi na vrhu; kisla 

smetana
• kiselina: jogurt
• strüjatị: toplotno obdelati jogurt
• šporhet: štedilnik
• cota: cunja
• gratatị: nastati
• ozgoreh: zgoraj; povrhu

»Gnešjị den ma boj malo lidi krave, 
včasih pa so kako melị pr vsakị kočị. 
Krave je blo treba vsakị den nafojtratị, 
jịn skidatị, pa jih poštriglatị. Tota ópra-
vica se nan gnes ne bị zdela tak ejnfoh. 
Kị pa je še spravlaje fojtra za žịvad!

Vütro pa večer je gospodija krave po-
dojla. Pod kravo je sedela na stólecị, 
med kolnamị pa je držala dojačo, f kero 
je teklo mleko. Neke ga je ponücala za 
mlečne žgejnke (hejdiske ej pa karu-
zne), ostalo pa je precedla v düle, ka se 
je fselo. Čez par dni je doj póbrala vrhje, 
kiselino pa je dala strüjat na šporhet. Na 
kuncị je to obesla f coto, ka se je scedlo, 
s toga pa je grata mehkị sịr. V nedelo so 
potlị melị take pogače, ka bi jịh vika. Še 
posebej, čị je blo ozgoreh dostị vrhja.«

Špela Vrtačnik

Oglašujte v Listu iz Markovcev!
Spoštovani bralci in oglaševalci, 
vaš oglas lahko doseže vsako gospodinjstvo v Občini Markovci. Naročila in 

informacije dobite na e-naslovu: markovski.list@gmail.com. Še vedno velja: 1 + 
1 GRATIS, kar pomeni, da prvi oglas plačate, drugega, ki je objavljen v naslednji 
zaporedni številki glasila, pa dobite ZASTONJ. Podrobnejši cenik je objavljen 
na strani 18. Vabljeni k sodelovanju!

Uredniški odbor
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Foto: svetovni splet


